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КУРси ВалЮт/БаНКІВсЬКІ МЕтали  встановлені Національним банком України на 28 листопада 2016 року
USD 2572.4426 EUR 2724.7312 RUB 3.9810 / AU 305477.56 AG 4235.53 PT 235121.25 PD 188560.04

за 100 доларів США за 100 євро за 10 рублів за 10 тройських унцій

Армійські обнови
ТИЛОВЕ ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ. Як військові отримують узимку теплий одяг, взуття й харчування 

Ольга ПРОКОПЕНКО, 
«Урядовий кур’єр»

Як казав класик із наро-
ду з іншого приводу, «зи-

ма на порозі, а штани ще у до-
розі». Так склалося цього ро-
ку і з постачанням військо-
вослужбовцям курток і шта-
нів зимових, курток-утеплю-

вачів флісових, теплої бі-
лизни та зимових шапок. На-
чальник Тилу Збройних сил 
генерал-майор Іван Гаври-
люк під час прес-конференції 
«Стан тилового забезпечен-
ня військ (сил) Збройних 
сил, здобутки та перспекти-
ви» пояснив таку прикру си-
туацію тим, що технічні умо-

ви на зимові предмети форми 
одягу розроблено у червні-
липні, а процедури їх закупі-
вель розпочато в ІІІ кварталі 
цього року. Промисловість не 
впоралася з виконанням цьо-
го масштабного замовлення. 
Це й стало на заваді забезпе-
чення солдатів теплим одя-
гом. Однак у військовому ві-

домстві запевняють, що до 
10 грудня перехід на зимове 
обмундирування відбудеть-
ся стовідсотково. Солдати ма-
тимуть змогу оцінити і об-
новки, у переліку яких курт-
ки флісові. Г енерал запевнив, 
що ними і рештою предметів 
обмундирування армійці бу-
дуть задоволені. 

— Згідно з планом, надхо-
дження від промисловості ос-
танніх партій зимових шапок та 
теплої білизни — 25 листопада, 
куртки флісові мають надати у 
перших числах грудня. У міру 
надходження речове майно од-
разу направляють до вій-
ськових частин, — поін-
формував Іван Гаврилюк.

Прем’єр-міністр про початок масштабних перетворень 
і змін у галузі
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«Лобановський 
назавжди»

ПАМ’ЯТЬ. Нині українцям як ніколи потрібні фільми про наші 
команди, перемоги і незборимий дух. Про це Президент Петро 
Порошенко заявив на показі документального фільму «Лоба-
новський назавжди», присвяченого 90-річчю футбольного клу-
бу «Динамо» (Київ), повідомляє прес-служба глави держави. 

Президент відзначив унікальні якості видатного тренера, 
який поєднав «любов до України та любов до футболу». За 
словами Петра Порошенка, саме завдяки унікальному тре-
нерському таланту Валерія Лобановського київське «Динамо» 
прославляло Україну в світі.

«Ми зробили кіно про героя України, в якому об’єдналася 
велика сила футболу і велика сила кіно», — сказав продюсер 
фільму Дмитро Симонов. Перед показом дочка великого тре-
нера Світлана Лобановська згадала життєве кредо Валерія Ва-
сильовича: «Спочатку Батьківщина, потім думай про себе».

У фільмі «Лобановський назавжди», який знімали протягом 
двох років, відображено славетну історію великого тренера, що 
привів київське «Динамо» до найвищих вершин європейсько-
го футболу. 
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ЦИТАТА ДНЯ

ВОЛОДИМИР ГРОЙСМАН:

ЦИФРА ДНЯ

1 млрд м3 
природного газу, за даними 

оператора ГТС компанії «Укртрансгаз», 
відібрано з підземних сховищ 

з початку опалювального сезону  

 
«Цього тижня ми 

плануємо винести 
на розгляд уряду й 

затвердити концепцію 
реформи системи 
охорони здоров’я».

Не заплатимо — 
не нагріємося!

ДОКУМЕНТИ

Постанова Кабінету Міністрів України 
«Про затвердження Методики 
нормативної грошової оцінки 
земель сільськогосподарського 
призначення»

Народицька ОТГ 
замінила колишній 
район, завдяки чому 
бюджет зріс, а порядку 
побільшало

ПРИКЛАД

АКТУАЛЬНО. Журналісти «Урядового кур’єра» дізнавалися, 
як у різних регіонах України нарахували оплату за опалення
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НОВИНИ ТА КОМЕНТАРІ

Цей злочин не має строку давності 
ВІЧНА ПАМ’ЯТЬ. Президент закликав українців пам’ятати страшні уроки історії, 
щоб унеможливити повторення трагедій, подібних до Голодомору 

Катерина МАЦЕГОРА,
«Урядовий кур’єр»

«Запали свічку пам’яті!».
Такі звернення до ук-

раїнців почали лунати з те-
левізійних екранів та радіо-
мереж ще за тиждень до 26
листопада. Сумний день.
Скорботний. Для історії
нації — знаковий. Це День
пам’яті жертв голодоморів в
Україні. Чорної суботи у
столиці керівництво країни
пройшло скорботною ходою
від Меморіалу жертв Голо-
домору. Там відбувалася
жалобна церемонія: лунала
молитва, оголошували за-
гальнонаціональну хвилину
мовчання. Ці заходи дали
старт Всеукраїнській акції
«Запали свічку!».

Прем’єр-міністр Володи-
мир Гройсман поклав ком-
позицію із зерном до
скульп тури «Гірка пам’ять
дитинства». Перед мону-
ментом «Свіча пам’яті» він
запалив лампадку. Жалобні
заходи відбувалися за
участі урядовців, народних
депутатів, релігійних діячів,
представників дипломатич-
ного корпусу, громадських
організацій.

У меморіальному
комплексі 
потрібен музей 

Першим тримав слово
Президент Петро Поро-
шенко. У Національному
музеї «Меморіал жертв Го-
лодомору» глава держави
розпочинав виступ сло-

вами про створення музей-
ної частини в меморіаль-
ному комплексі пам’яті
жертв Голодомору — гено-
циду українського народу.
Він нагадав, що цей мемо-
ріальний комплекс ство-
рено ще в 2007 році. Тепер
територія — місце прощі
багатьох українців. Однак
їй не вистачає головного —
музейної частини, яка б
відповідала кращим світо-
вим зразкам музейно-ме-
моріального мистецтва. У
цьому розрізі Петро Поро-
шенко наголосив: «Я пере-
конаний, що слід розпочати
роботу, аби створити гід-
ний музейний заклад».

Важливо, щоб до роботи
над проектом долучилися
представники українського
бізнесу та світової громад-
ськості.

«Злочини проти людя-
ності не мають терміну
давності. З об’єктивних
причин організаторів Голо-
домору неможливо пока-
рати, але вірю, що вони
вже горять в геєні вогнен-
ній. Ми ж маємо виконати
святий обов’язок перед
пам’яттю мільйонів зака-
тованих голодом українців
— зберегти Україну єдину,
соборну, незалежну», —
зазначив Петро Поро-
шенко.

Він відчуває відповідаль-
ність за збереження неза-
лежності й соборності Ук-
раїни «перед мільйонами
тих, хто дивиться з холод-
ного неба». Запорукою пе-
ремоги глава держави вва-

жає непохитну єдність ук-
раїнського народу.

Опісля пролунало пові-
домлення щодо підписання
указу «Про заходи у
зв’язку з 85-ми роковинами
Голодомору 1932—1933
років в Україні — геноциду
українського народу». Ним
Президент доручив Мініс-
терству закордонних справ
продовжувати роботу щодо
визнання світовою спільно-
тою, іноземними держа-

вами та міжнародними ор-
ганізаціями Голодомору ге-
ноцидом нації. А ще Петро
Порошенко нагадав, що
днями виповнюється десять
років закону, яким Голодо-
мор 1932—1933 років ви-
знано геноцидом. Його
слова цитує департамент
прес-служби АП: «Таку
оцінку тих трагічних подій
підтримує більшість укра-
їнців. Десятки країн квалі-
фікують цей злочин тоталі-

тарного режиму саме як ге-
ноцид», — підкреслив Пре-
зидент і додав, що в той час
як народний депутат теж
голосував за цей закон.

Крапка
для імперії

Президент назвав гено-
цид тридцятих років мину-
лого століття прямим на-
слідком втрати держав-
ності у двадцятих роках. На
його думку, окупація Ук-
раїни радянською Росією
стала можливою саме через
роз’єднання та внутрішні
чвари політичних сил моло-
дої Української держави,
які входили і виходили з
коаліцій, плели одне проти
одного інтриги і навіть під-
німали повстання. «Звісно, і
незалежність не гарантує
від неврожаїв, але всі зна-
ють: у сусідніх з СРСР
країнах українців не ни-
щили конфіскацією їжі.
Тож очевидно: збережи Ук-
раїна самостійність, жод-
них спланованих голодомо-
рів не було б», — заявив він.

У цьому розрізі йшлося й
про колективізацію, і про
придушення опору селян-
ства, винищення україн-
ської інтелігенції та ліквіда-
цію української церкви. Оз-
вучено й мету імперії: зни-
щити будь-які можливості
для національного самовиз-
начення України. «Реаліза-
ція цієї мети передбачала
ліквідацію національно сві-
домої частини тогочасного
суспільства, насамперед се-

лянства та інтелігенції, —
додав Петро Порошенко. —
Апологети заперечення Го-
лодомору-геноциду живуть
здебільшого в одній геогра-
фічній точці. Вони ховають
від науковців архівні доку-
менти та судом забороня-
ють відповідні праці укра-
їнських авторів. Можна,
звичайно, зачистити від
книжок про Голодомор ба-
гатостраждальну Бібліо-
теку української літера-
тури в Москві, але ж з істо-
рії Голодомор викреслити
неможливо».

Основоположне те, що Го-
лодомор 1932—1933 років
не зламав українців, що
після десятиліть нищення
Україна звелася на ноги і в
1991 році поставила крапку
в історії імперії. Нині вона
протистоїть спробам відро-
дити імперію і впевнено за-
хищає рубежі свободи.
Глава держави вкотре по-
вторив, що злочини проти
людяності не мають терміну
давності. 

У заходах узяв участь
очевидець Голодомору Ми-
кола Онищенко. Через аг-
ресію Росії на Донбасі він
став вимушеним пересе-
ленцем. Розповідав про жа-
хіття 1932—1933 років, про
те, як у людей відбирали
харчі, навіть про випадки
канібалізму. «Вічна слава
невинно загиблим. І слава
нашим захисникам, які бо-
ронять Україну від навали
з Росії», — зі сльозами на
очах промовив Микола
Онищенко.

Михайло ЮРЧЕНКО
для «Урядового кур’єра» 

Днями минув рік відтоді, як
НАК «Нафтогаз України» пе-

рестала закуповувати газ у росій-
ського ПАТ «Газпром». Це досі не-
просто усвідомити, адже знаково
для нашої країни. Ще три роки
тому газ був головним символом
політичної та економічної залеж-
ності України від північно-схід-
ного сусіди. Виявлялася вона обся-
гами поставок та ціною на газ, що
змушувало керівництво країни
йти на політичні та економічні по-
ступки.

Особливо болісно українці від-
чули наслідки газового зашморгу
з початком російської воєнної аг-
ресії та анексії Криму навесні 2014
року. І подолання газової залеж-
ності стало головним викликом
для менеджменту компанії у
2014—2015 роках. Ситуацію до-
кладно описано у відкритому листі
НАК «Нафтогаз України», опри-
людненому департаментом з кор-
поративних комунікацій компанії.

За повного сприяння Прези-
дента, уряду, Верховної Ради
країні вдалося досягти важливого
результату: звести нанівець
спроби російського керівництва
використати газ як засіб політич-
ного тиску.

Відтепер наші імпортери мають
доступ до інших джерел газу й мо-
жуть обирати серед кількох де-
сятків постачальників. Вдалося
організувати поставки газу в Ук-
раїну з європейського напрямку в
обсягах, достатніх для задово-
лення її потреб. При цьому Ук-
раїна залишається головним мар-
шрутом постачання російського
газу до ЄС, зразково забезпе-
чуючи його транзит.

Без створення альтернативних
шляхів постачання газу з Європи
ми були б змушені купувати газ у
Росії за неринковими цінами, до-
плативши ПАТ «Газпром» мі-
льярди доларів за невибраний у
минулі роки газ (за ганебною фор-
мулою «бери або плати»), а також
оплачувати неконтрольовані об-
сяги поставок на окупований Дон-
бас. Подолання російського моно-
полізму дає змогу вести битву за
газову незалежність України в ар-
бітражі.

Крім того, робота над усуненням
залежності від одного постачаль-

ника спричинила важливі сис-
темні зміни. По-перше, розпочато
небачену за масштабами реформу
газового ринку. Країна швидко ін-
тегрується в європейський енер-
гетичний простір, найбільші євро-
пейські постачальники газу вже
працюють на українському ринку
або заявили про наміри вийти на
нього. Частка приватних імпорте-
рів газу зросла з 1% у 2014 році до
26% за 10 місяців 2016 року. Лібе-

ралізовано ринок газу для комер-
ційних споживачів, а частка при-
ватних постачальників торік уже
становила 78% й надалі зростає.
Ухвалено законодавчі акти для
створення і нормального функціо-
нування цивілізованого ринку
газу.

По-друге, розпочато револю-
ційну антикорупційну реформу
корпоративного управління ком-
панією. Мета цієї реформи — об-
меження втручання в роботу НАК
«Нафтогаз України», знищення
підґрунтя для корупції, відкрито
шлях перетворенню компанії на

ефективне й конкурентоспро-
можне підприємство.

По-третє, впродовж вказаного
періоду компанія перетворилася з
однієї з найзбитковіших у Східній
Європі на найбільше джерело до-
ходу для бюджету України. Поза-
торік дефіцит сягав 6,2% ВВП. У
2016 році Нафтогаз уперше за ба-
гато років прибутковий і не потре-
бує фінансових вливань з держ -
бюджету. Цьогоріч передбачено
сплатити майже 60 мільярдів гри-
вень податків, тобто понад 10% за-
гальних доходів державного бюд-
жету.

Досягнуто цього зокрема за ра-
хунок ліквідації руйнівних прихо-
ваних субсидій та побудови нової
системи адресних субсидій мало-
забезпеченим громадянам. Поліп-
шено і операційну ефективність
компанії: усунуто посередників на
закупівлях та продажу, впровад-
жується нова прозора система за-
купівель, завдяки якій уже за-
ощаджено понад 1,5 мільярда гри-
вень. 

Внутрішні перетворення від-
крили шлях збільшенню інвести-
цій у власний видобуток газу. У
2015 році інвестиції ПАТ «Укргаз-
видобування» у видобуток газу
зросли порівняно з 2013 роком на
50% — з 2,2 до 3,4 мільярда гри-
вень. Закупівлі обладнання Укр -

газвидобування у вітчизняних ви-
робників за 10 місяців року вже
досягли 2,5 мільярда гривень —
майже стільки, скільки торік.
Тобто цей період довів, що, подо-
лавши залежність від одного по-
стачальника, Україна досягла по-
зитивних змін одразу в кількох
суміжних галузях.

Так, за три роки боротьби на
енергетичному фронті НАК
«Наф тогаз України» перестала
бути тягарем для держбюджету й
самостійно стоїть на ногах, в Ук-
раїні формується вільний євро-
пейський ринок газу, споживачі
вчасно отримують газ і тепло,
немає місця політичним поступ-
кам Росії, а фінансування україн-
ської оборони зросло у кілька
разів.

У компанії вкотре підкреслю-
ють, що в питанні імпорту газу для
українського ринку керуються
двома головними критеріями: кон-
курентною ціною та гарантіями
надійності постачання. На жаль,
негнучка позиція ПАТ «Газпром»
за цими критеріями призвела до
того, що пропозиція російської
сторони не конкурентна вже про-
тягом року. Вітчизняна компанія
готова до відновлення постачання
газу з РФ на умовах, зафіксова-
них у попередніх зимових паке-
тах.

Перший рік без російського газу
ЕНЕРГОЕФЕКТИВНІСТЬ. Минулий період довів, що подолавши залежність 
від одного постачальника, Україна досягла позитивних змін одразу в кількох суміжних галузях

Колоски — символ життя й надії нації

У питанні імпорту газу для українського ринку 
є два головні критерії: конкурентна ціна 
й гарантія надійності постачання.
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новини ТА КоМЕнТАРІ
прошу слова!

Хто 
припинить
сміттєву 
вакханалію?

Роман КИРЕЙ,
«Урядовий кур’єр»

Навколо львівського сміття галас у всій Україні. Цими днями на
Черкащині поблизу села Потапці за 18 кілометрів від Канева

знову виявили понад 100 тонн несанкціоновано вивантажених по-
близу дороги побутових відходів. У поліції припускають, що їх мог-
ли залишити п’ять великогабаритних фур зі Львова, пересування
яких зафіксували камери спостереження на КПП у Кагарлику. Се-
ред відходів екологи вже знайшли чимало доказів — документа-
цію із львівських фірм, цінники з місцевих магазинів та дитячі що-
денники зі шкіл Львова. 

Екологи активно вивчають елементи незаконно вивантаженого
сміття й називають таку практику несанкціонованого скидання
побутових відходів екологічним терактом. Спеціалісти екологічної
служби беруть проби та оцінюють збитки, завдані довкіллю. Що
ж стосується ліквідації наслідків відповідного стихійного звалища
сміття, то, за словами заступника голови Канівської райдержад-
міністрації Анатолія Дурицького, територію планують очистити від
відходів власними силами, перемістивши їх на паспортизоване
сміттєзвалище. Крім того, як повідомив речник Головного управ-
ління Національної поліції в області Дмитро Грищенко, відкрито
кримінальне провадження за статтею 239 Кримінального кодексу
України, в якій ідеться про відповідальність за забруднення та псу-
вання земель. Штраф, передбачений за таке порушення, — 200
неоподатковуваних мінімумів. 

На жаль, це не перший такий випадок. Кілька тижнів тому 30—
40 кубометрів львівського сміття  невідомі несанкціоновано ви-
везли на канівське сміттєзвалище у селі Бобриця. Тепер на в’їзді
до сміттєзвалища встановили шлагбаум. Постало питання про
забезпечення цілодобового чергування на території полігона. 

Як відомо, міністр екології та природних ресурсів Остап Семе-
рак закликав українців повідомляти про стихійні й несанкціоно-
вані сміттєзвалища. Однак після трагічного випадку на Грибо-
вицькому сміттєзвалищі біля Львова, куди перестали вивозити
сміття, підприємство, що обслуговує місто, почало регулярно під-
кидати відходи на звалища в різні області. Але інші смітники та-
кож перевантажені, тож громади населених пунктів, куди звалю-
ють львівські відходи, справедливо повстали проти ще більшого
забруднення їхніх населених пунктів.

— Так, можна зрозуміти безвихідну ситуацію львів’ян, можна
зрештою якось допомогти їм з огляду на скрутні обставини, однак
не можна так безпардонно забруднювати довкілля інших регіонів,
— сказала від імені канівської громади жителька міста Валентина
Луценко. — Пора припинити мандри львівського сміття Україною. 

Приблизно так висловлюються й інші громадяни. Адже чекати,
доки у Львові побудують сміттєпереробний завод, наголошують во-
ни, а тим часом забруднювати всю територію країни — це злочин. 

До того ж львів’янам допомагає вся країна. Як відомо, до Луць-
ка та інших міст, із громадами яких укладено відповідні угоди,
львівські комунальники вивозять поточні побутові відходи. Це ви-
мушений тимчасовий захід. Однак несанкціоноване засмічення
територій відходами, про що сигналізують з багатьох кінців краї-
ни, — це просто вакханалія, яку слід негайно припинити.

Очевидно, відповідним екологічним службам та правоохорон-
цям доречно і владу застосувати, а не тільки фіксувати факти за-
бруднення тієї чи іншої території. Принаймні, на Черкащині вони
мають намір вчинити саме так. 

Ірина ПОЛІЩУК,
«Урядовий кур’єр»

Щоб розпочати пере-
вірку е-декларацій,

Національне агентство з
питань запобігання коруп-
ції розробило спеціальні
порядки. Ці документи пе-
редано на юстування до Мі-
ністерства юстиції, де до
них висловили зауваження. 

Права 
людини 
передовсім

З наступного року поря-
док проведення перевірки
декларацій та порядок мо-
ніторингу стилю життя чи-
новників стосуватиметься
великої кількості держав-
них службовців, представ-
ників місцевої влади, пра-
цівників бюджетної сфери
та інших. Тому ці докумен-
ти мають бути ідеально
прописані, щоб у майбут-
ньому не створити зайвих
проблем.

Процедура державної
реєстрації актів у Мініс-
терстві юстиції, передба-
чена чинним законодав-
ством, стосується всіх ор-
ганів державної влади.
Здебільшого ні в кого з них
не виникає проблем у під-
готовці підзаконних актів.
Суть цієї реєстрації така:
на вимогу закону більшість
органів державної влади
створює порядки, які уточ-
нюють окремі процедури.
Щоб ці документи були
справді якісними, їх мають
узгодити зокрема в
Мін’юсті, де стежать за
тим, щоб деякі органи не
намагалися взяти на себе
більше повноважень, ніж
передбачено законом, об-
межуючи права людини. 

Процедура юстування
звична, і всі оперативно
реагують на висловлені
Мін’юстом зауваження й
працюють над удоскона-
ленням документів. Зага-
лом порядок реєстрації
нормативно-правових ак-
тів єдиний для всіх органів
державної влади. 

«На жаль, НАЗК уже не
вперше намагається заре-
єструвати неякісні доку-
менти, не усуваючи заува-
ження Мін’юсту відразу,
не проводячи обговорення
до моменту подачі доку-
ментів на наш розгляд. Ми
вважаємо, що такий підхід
неприпустимий, — сказа-
ла під час прес-конферен-
ції, яка відбулася в Кризо-
вому медіа-центрі, перший
заступник міністра юсти-
ції Наталія Севостьянова.
— Наголошуємо, що не-
якісні документи, які пору-
шують права людини і не
відповідають чинному за-
конодавству, Міністерство

юстиції не реєструватиме.
Є широкий перелік заува-
жень, що стосується і цих,
і попередніх документів,
які надавало НАЗК». 

Щодо зауважень до на-
даних порядків, то у
Мін’юсті наголошують, що
ці документи не містять
жодних термінів початку
чи завершення таких пе-
ревірок. У подальшому це
унеможливлює притягнен-
ня порушників до кримі-
нальної відповідальності. А
в порядку моніторингу
способу життя зовсім не
роз’яснено, що це за моні-
торинг і як він відбувати-
меться. Заступник мініс-
тра юстиції Сергій Пету-
хов нагадав, що саме
Мін’юст був розробником
нового антикорупційного
законодавства України і
тому завжди послідовно
підтримував створення
НАЗК, а також систему е-
декларування. Однак це не
означає, що НАЗК має от-
римати абсолютно нічим не
обмежені й не регульовані
повноваження. Оскільки це
може призвести до пору-

шення прав людини і мож-
ливості зловживань, а та-
кож до корупційних ризи-
ків, які є в такій ситуації.
Саме тому ці порядки було
повернуто на доопрацю-
вання.

«Затвердження такого
порядку — це створення
«інквізиції» в Україні, де
сотні «інквізиторів», так
званих уповноважених
осіб, можуть таємно у всій
країні збирати інформа-
цію протягом необмежено-
го терміну і потім притягу-
вати людей до відпові-
дальності. Така уповнова-
жена особа одноосібно
складає висновок за ре-

зультатами моніторингу,
де встановлюється невід-
повідність способу життя
чиновника, з поясненнями
у довільній формі. Потім
цей папірець даватиме
право розпочати кримі-
нальну справу проти лю-
дини чи публічно оголоси-
ти, що вона корупціонер,
— заявив Сергій Петухов.
— Саме тому ми прийняли
рішення опублікувати на-
ші висновки, щоб будь-яка
особа могла з ними оз-
найомитися і зробити для
себе висновки. Сподіває-
мося, в агентстві зроблять
аналогічний крок стосовно
текстів порядків».

Підлягає 
доопрацюванню 

Заступник міністра юс-
тиції Гія Гецадзе додав:
найбільший ризик нині по-
лягає в тому, щоб спеці-
ально створені антикоруп-
ційні органи не перетвори-
лися на корупційні. «Вва-
жаю, що НАЗК насампе-
ред має працювати відкри-
то. Ми повинні створити

ефективний механізм мо-
ніторингу за участю гро-
мадського середовища», —
наголосив Гія Гецадзе.

На думку народного де-
путата Ігоря Алексєєва,
порядки, надіслані до Мі-
ністерства юстиції, м’яко
кажучи, не фахові. «При-
ймаючи порядки з такими
недоліками, ми створюємо
можливість для чиновників
оскаржувати результати
перевірки через суд і так
затягувати притягнення до
відповідальності. Тому в
НАЗК мають бути зацікав-
лені в тому, щоб створити
якісний і фаховий продукт.
Закликаю перейти від зви-
нувачень до фахової робо-
ти», — наголосив він.

За словами народного
депутата Андрія Помаза-
нова,  через непрофесійну
підготовку документів 
НАЗК Міністерство юсти-
ції змушене пояснювати
народу України свою пози-
цію і розповідати держав-
ному органу, покликаному
боротися з корупцією, як
треба працювати.

«Маємо зареєструвати
якісно розроблені доку-
менти, в яких буде пропи-
сано і загальні положення,
і конкретні дії, й строки ви-
конання, і відповідальність
за цю роботу. Причини то-
го, що всього цього немає у
запропонованих порядках,
— або некомпетентність,
або свідоме завалювання
реформи. Закликаю всіх
членів НАЗК працювати
спільно з Міністерством
юстиції. Нічого нового в то-
му, що Мін’юст відмовився
юстувати недосконалий
підзаконний акт, немає.
Треба допрацювати і зро-
бити такий документ, який
надасть можливість ефек-
тивно перевірити 800 ти-
сяч декларацій і виявити
корупціонерів», — резю-
мував депутат.

Насамкінець у Мін’юсті
сказали, що запрошували
до участі у прес-кон -
ференції представників 
НАЗК, проте вони не
прийшли. 

Механізм дослідження
стилю життя буксує
АКТУАЛЬНО. У порядках перевірки е-декларацій виявили
корупційну складову 

Процедура державної реєстрації актів 
у Міністерстві юстиції, передбачена чин-
ним законодавством, стосується всіх ор-
ганів державної влади.

З теплолічильником
жити вигідніше 

Відділ новин
«Урядового кур’єра»

ОБЛІК. Застосування методики розрахунку тарифів за послуги
з центрального опалення за відсутності загальнобудинкових тепло-
лічильників не призводить до подвоєння нарахувань за комунальні
послуги й не має методологічних помилок. У цьому в заяві запевняє
Національна комісія, що здійснює регулювання у сфері енергетики
і комунальних послуг (НКРЕКП). Навпаки, це дає змогу спожива-
чам, у яких нема приладів обліку тепла, і в цьому опалювальному
сезоні наблизити виставлені нарахування до фактичних значень
спожитого.

З початку 2015 року комісія першочергово вносила в інвестиційні
програми теплокомуненерго заходи щодо встановлення в багато -
квартирному житловому фонді лічильників тепла для повного його
обліку. У будинках без таких лічильників було застосовано методи-
ку розрахунку вартості оплати за послугу з централізованого теп-
лопостачання згідно з постановою Кабміну від 30. 10. 2016 року
№1037. Ця формула враховувала температуру зовнішнього сере-
довища і тривалість опалювального сезону.

«Цей механізм підтримало зокрема і представництво МВФ. Його
запровадження дало змогу тільки в період з грудня 2015-го по кві-
тень 2016 року зменшити нарахування плати населенню за кому-
нальну послугу з централізованого опалення (у разі відсутності лі-
чильників теплової енергії) на суму близько 350 мільйонів гривень
і дало змогу споживачам заощадити понад 10% коштів», — цитує
УНІАН текст заяви. Комісія і надалі захищатиме соціально вразливі
верстви населення. 

Порядок перевірки е-декларацій не повинен порушувати права людини
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Мрії стають реальністю
ГРОМАДОЮ. Як багато може зробити один відсоток 
міського бюджету?

Євдокія ТЮТЮННИК,
«Урядовий кур’єр»

Програму реалізації
бюджету участі, тобто

розподілення громадою
частини міського бюджету
на найпотрібніші, на по-
гляд містян, проекти,  Чер-
нігів ухвалив одним із пер-
ших в Україні. Збагнути всі
плюси такого підходу до
розв’язання проблем допо-
могла Фундація  україн-
сько-польської співпраці
ПАУСІ. Її представники
провели в місті серію семі-
нарів, а також запросили
чернігівців до Польщі, щоб
вони вивчили напрацьова-
ний досвід партисипатив-
ного бюджету на місці. І то-
рік у серпні Чернігівська
міська рада дозволила на-
дати 1 відсоток  міського
бюджету, що становило 4,8
мільйона гривень, на фі-
нансування підібраних
більшістю голосів проектів.

Перемагають
найактивніші

Жителі міста постави-
лися до ідеї зі здоровим
скепсисом. Мовляв, на па-
пері все гарно, та деякі
проблеми настільки задав-
нені, що зрушити їх з міс-
ця навряд чи вдасться.
Справу зіпсував відтінок
негативу через необхід-
ність голосувати. Мовляв,
усе одно не вирішуємо ні-
чого, підсумки підіб’ють
так, «як треба». Така мало-
активна позиція фактично
вбила цікавинки, адже до
голосування допустили
проекти, які стосувалися
капітальних ремонтів та
розв’язання інших про-
блем комунальних закла-
дів. Працівники останніх і
самі за це віддали голоси, й
активізували групи під-
тримки залежних від їх-
ньої роботи містян, випе-
редивши у підсумку кон-
курентів. Тож сталося як
сталося: половину суми
витратили на справи, без-
перечно, важливі й потріб-
ні, однак їх годилося б ви-
рішувати за рахунок ін-
ших статей бюджету, зок-
рема на утримання освіт-
ніх і медичних закладів.

Результати голосування
спричинили жваві диску-
сії, адже сама суть громад-
ського бюджету полягає у
спрямуванні коштів на під-
тримку інноваційних про-
ектів, корисних для всіх
жителів міста, а не окре-
мих груп. Щоб важлива й
потрібна ідея не перетво-
рилася на безкінечне зала-

тування комунальних ді-
рок, депутатам міськради
довелося змінити  форму-
лювання положення про
бюджет участі, і відтепер
до голосування допускати-
муть лише загальнодос-
тупні проекти.

Крім того, внесли ще од-
ну важливу зміну: щоб по-
жвавити участь у позитив-
них перетвореннях облас-
ного центру його молодих
жителів, їм дозволили го-
лосувати не з 18, а з 16 ро-
ків. Завдяки цьому переміг
проект, який має розв’яза-

ти дуже задавнену пробле-
му: побудову пайп-парку
для екстремалів  —  вело-
сипедистів, скейтерів та
ролерів. Адже вони роб-
лять свої неймовірні трюки
на східцях театру, фонта-
нах алеї Героїв та в інших
громадських місцях, жа-
хаючи перехожих.

Соціальне 
таксі — 
в життя

Торік перемогли 17 з 56
проектів, і жителі міста пе-
реконалися, що разом
можна зробити багато. В
обласному центрі запра-
цювало соціальне таксі для
людей з особливими по-
требами.

Чи багато хто замислю-
ється про те, як живеться

співгромадянам, що не
можуть користуватися
громадським транспор-
том? А їм також потрібно
вирішувати різні життєві
питання і пересуватися
містом. Понад 10 років
ідея створення служби
соціального таксі витала в
повітрі, та не знаходила
фінансування для втілен-
ня в життя. Тепер є мі-
кроавтобус, який за сим-
волічну суму доставить
клієнта, а за потреби й ін-
валідний візок за призна-
ченням. За необхідності

на виклик приїде соціаль-
ний працівник, який до-
поможе сісти в таксі й
вийти з нього.

Проекти 
на наступний
рік

Ще один — створення
муралів на глухих стінах
багатоповерхівок спричи-
нив багато пристрастей.
Навіть було складено пе-
тицію до відповідних по-
садовців, щоб такі проек-
ти узгоджувати з міськи-
ми архітекторами. Адже
скільки людей, стільки й
смаків. Думки чернігівців
щодо  цих велетенських
картин сходяться в одно-
му: слід показати непов-
торність міста, його істо-
ричне минуле. 

Усі проекти-переможці
поступово втілюються в
життя. Нещодавно пере-
творилося на реальність і
створення у віддаленому
мікрорайоні Масани інфор-
маційно-культурного цен-
тру «Файнбук». Проект на-
писали і реалізували ак-
тивні й креативні чернігів-
ські бібліотекарі спільно з
членами громадської орга-
нізації «Центр взаємодії».
Тепер діти й дорослі мають
місце для дозвілля, де мож-
на обмінятися книжками,
поспілкуватися з цікавими
людьми, відвідати майстер-
класи і навіть безплатні
уроки англійської мови.

Усе це — добре продума-
на альтернатива  проведен-
ню вільного часу за
комп’ютерами, вважає ко-
ординатор проекту Олена
Костриця. Активність від-
відувачів центру свідчить
про те, що проект затребу-
ваний і корисний. У планах
пані Олени та її соратників
з добрих справ дуже багато
заходів — від конкурсу ма-
люнків з елементами пра-
вил дорожнього руху до за-
хопливого квесту.

Уже відбулося голосу-
вання за проекти, які реалі-
зовуватимуть упродовж
наступного року. Серед них
упорядкування мостів на
території міста, рекон-
струкція занедбаного пар-
ку, відкриття художньої
студії, організація спортив-
ної реабілітації людей з ва-
дами зору, встановлення
«розумних» зупинок мі-
ського транспорту та ще
десятки важливих для міс-
та і його жителів справ. Від-
соток коштів, спрямований
на проекти участі наступ-
ного року, став вагомішим і
становить 6,4 мільйона гри-
вень.

Майстер-клас із квілінгу розвиває фантазію та посидючість 

�КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ
РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 23 листопада 2016 р. № 877-р
Київ

Про погодження звільнення Хоменка В. В.
з посади заступника голови правління 

Державної інноваційної фінансово-кредитної
установи 

Погодити пропозицію Міністерства економічного розвитку і торгівлі Ук-
раїни щодо звільнення Хоменка Віктора Васильовича з посади заступника го-
лови правління Державної інноваційної фінансово-кредитної установи. 

Прем’єр-міністр України В. ГРОЙСМАН

�КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ
РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 23 листопада 2016 р. № 878-р
Київ

Про звільнення Білика Б. І. 
з посади першого заступника генерального

директора Державного концерну 
«Ядерне паливо»

Звільнити Білика Бориса  Івановича з посади першого заступника гене-
рального директора Державного концерну «Ядерне паливо» за власним ба-
жанням.

Прем’єр-міністр України В. ГРОЙСМАН

�КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ
РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 23 листопада 2016 р. № 879-р
Київ

Про звільнення Палагнюка В. М. 
з посади Голови Державної пенітенціарної

служби України
Звільнити Палагнюка Володимира Миколайовича з посади Голови Дер-

жавної пенітенціарної служби України у зв’язку з ліквідацією цієї Служби
(пункт 1 частини першої статті 87 Закону України «Про державну службу»). 

Прем’єр-міністр України В. ГРОЙСМАН

�КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ
РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 23 листопада 2016 р. № 880-р
Київ

Про звільнення Лейковського П. В. 
з посади першого заступника 

Голови Державної пенітенціарної служби 
України

Звільнити Лейковського Петра Валерійовича з посади першого заступника
Голови Державної пенітенціарної служби України у зв’язку з ліквідацією цієї
Служби (пункт 1 частини першої статті 87 Закону України «Про державну
службу»). 

Прем’єр-міністр України В. ГРОЙСМАН

�КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ
РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 23 листопада 2016 р. № 881-р
Київ

Про звільнення Оміновського С. М. 
з посади заступника Голови Державної 

пенітенціарної служби України
Звільнити Оміновського Сергія Миколайовича з посади заступника Голови

Державної пенітенціарної служби України у зв’язку з ліквідацією цієї Служби
(пункт 1 частини першої статті 87 Закону України «Про державну службу»). 

Прем’єр-міністр України В. ГРОЙСМАН

�КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ
РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 23 листопада 2016 р. № 882-р
Київ

Про призначення Парцхаладзе Л. Р.
заступником Міністра регіонального 

розвитку, будівництва 
та житлово-комунального 

господарства України 
Призначити Парцхаладзе Льва Ревазовича заступником Міністра регіо-

нального розвитку, будівництва та житлово-комунального господарства Ук-
раїни. 

Прем’єр-міністр України В. ГРОЙСМАН

�КАБІНЕТ МІНІСТРІВ УКРАЇНИ
РОЗПОРЯДЖЕННЯ

від 23 листопада 2016 р. № 883-р
Київ

Про призначення Бондаря В. Н.
заступником Голови Державного агентства

лісових ресурсів України 
Призначити Бондаря Володимира Нальковича заступником Голови Дер-

жавного агентства лісових ресурсів України з дати початку фактичного вико-
нання ним посадових обов’язків строком на п’ять років з оплатою праці від-
повідно до законодавства, встановивши випробування строком на три місяці. 

Прем’єр-міністр України В. ГРОЙСМАН

ДОКУМЕНТИ
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Перереєстрація машини — за 20 хвилин
Олена ОСОБОВА, 
«Урядовий кур’єр»

НА ЧАСІ. У Сєверодонецьку
минулого тижня відкрився сер-
вісний центр МВС. У центрі,
який замінив колишнє МРЕВ,
надаватимуть адміністративні
послуги з реєстрації та перере-
єстрації транспортних засобів,

видачі та обміну посвідчень во-
дія, допуску до перевезення
небезпечних вантажів та інші. 

«Послуги — наш новий стан-
дарт у повному обсязі. Розра-
хунковий час отримання — від
20 хвилин до 2—3 годин у
складних ситуаціях. Ми зроби-
ли ще один крок на шляху ре-
форми. Наша мета — надава-

ти якісний сервіс без корупції:
відкриті офіси, сучасні техноло-
гії, клієнтоорієнтований персо-
нал, а також моніторинг роботи
працівників та зворотний
зв’язок. На цьому ми не зупи-
нимось, а розширюватимемо
перелік сервісних послуг для
громадян», — зазначив міністр
внутрішніх справ України Ар-

сен Аваков, який прибув на Лу-
ганщину, щоб взяти участь у
відкритті сервісного центру
№4442. За словами Арсена
Авакова, до кінця року нові
сервісні центри МВС відкриють
у Львівській, Київській, Харків-
ській, Вінницькій, Запорізькій,
Донецькій та Чернігівській об-
ластях.

Щоб важлива й потрібна ідея 
не перетворилася на безкінечне 
залатування комунальних дірок, 
депутатам міськради довелося змінити
формулювання положення 
про бюджет участі.
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(Закінчення. 
Початок на стор.1)

На сьогодні промисловість по-
шила і надала окремі предмети
речового майна, які в зоні АТО
потребували заміни. Це куртки
вітровологозахисні зимові —
8000 штук, штани вітровологоза-
хисні — 9200 пар, костюми літні
польові — 15 000 комплектів, че-
ревики з високими берцями зи-
мові — 22,2 тисячі пар. Цього, ка-
жуть, достатньо, щоб повністю
забезпечити потреби бійців, які
виконують завдання в зоні АТО. 

Представник Генерального
штабу розповів про зміни щодо
тилового забезпечення. Так, із
наступного року термін носіння
польової форми одягу зменшить-
ся вдвічі — з шести місяців до
трьох. Чотири комплекти літньо-
го одягу військовослужбовці ма-
тимуть на рік. Спеціальні костю-
ми, які використовують танкісти,
артилеристи та інші фахівці, до
чиїх обов’язків входить обслуго-
вування техніки, поновлювати-
муть двічі на рік. Окрім цього,
планують опрацювати весь пере-
лік бойового спеціального ком-
плекту з урахуванням специфі-
ки родів військ. Черевики з висо-
кими берцями для розвідників
виготовлятимуть з урахуванням

особливостей їхніх завдань. Пла-
нують розширити асортимент
бронежилетів зокрема для роз-
відників, танкістів, військово -
службовців Сил спеціальних
операцій.

Якщо порівнювати навіть з по-
переднім роком, то очевидні ра-
зючі зміни у забезпеченні. За
словами Івана Гаврилюка, про-
блеми із забезпеченням пально-
мастильними матеріалами зник-
ли. Забезпечення харчуванням
проводять згідно із затвердже-
ними Кабміном нормами. Трива-
ють заходи із покращення хар-
чування особового складу. У на-
ступному році в деяких військо-
вих частинах планують ввести
новий метод забезпечення хар-
чуванням військовослужбовців.
Суть його — у покладанні кон-
тролю приймання продуктів,
зберігання і приготування з них
страв на командира частини.
Щоб розбити нинішню систему
контролю надання послуги з хар-
чування однією структурою.

Звернули увагу й на потребу
заміни застарілих засобів для
приготування їжі. Адже через
дим від згорання дров чи дизпа-
лива ворог легко може викрити
місце розташування наших вій-
ськових. У листопаді прийнято
на озброєння газові пальники ти-

пу примусів. До кінця року таких
приладів з’явиться 500 одиниць,
ними забезпечать взводні опорні
пункти.

Як розповів військовий посадо-
вець, під час листопадової поїз-
дки в зону АТО він побував на
трьох взводних опорних пунктах
у найменш доступних місцях, ви-
вчив проблеми забезпечення.
Найгострішою виявилася… нава-
ла мишей. З настанням холодів
до людського тепла і харчу сипо-
нули гризуни. Від їхнього нашес-
тя вирішили рятувати продукти

в ізотермічних контейнерах. Не-
обхідну кількість уже вилучили
з надлишкового майна і доправи-
ли в зону АТО.

Крім того, в зону бойових дій на
додачу до наявних направлено
п’ять нових зразків лазне-
пральних комплексів. На базі
КРАЗа обладнано лазню, а на ба-
зі причепа — пральний ком-
плекс. Найближчим часом від
промисловості згідно з укладени-
ми договорами надійде 150
пральних машинок активаторно-
го типу. Ними забезпечать під-

розділи, які виконують завдання
на передній лінії. Для організації
прання в умовах, де нема цен-
трального водопостачання, вони
найбільше підходять. 400 таких
уже забезпечують солдатів чис-
тотою. А ось у місцях постійної
дислокації військових запропо-
новано проводити централізова-
не прання. Для цього планують
закупити індивідуальні сітки для
прання, щоб кожен солдат мав
змогу, опломбувавши затяжкою
мішок, здати одяг, а через добу
забрати його чистим і сухим. 

Армійські обнови

Аркадій РАДКІВСЬКИЙ
для «Урядового кур’єра»

Уначальника стоматоло-
гічного відділення

Дніпровського військового
госпіталю доктора медич-
них наук, професора, під-
полковника медслужби Іго-
ря Матроса-Таранця часу
катастрофічно не вистачає.
Адже звичайний стоматка-
бінет переформовується у
сучасне стоматологічне від-
ділення, в якому вже нада-
ють спеціалізовану допомо-
гу за всіма аспектами ще-
лепно-лицевої хірургії, хі-
рургічної стоматології то-
що.

— Одночасно з проведен-
ням ремонту фахівці відді-
лення лікують наших вій-
ськових, — каже Ігор Ми-
колайович. — А ще домови-
лись із трьома медичними
вишами щодо проведення
практичних занять на базі
військового госпіталю. Це
дасть нам змогу брати ак-
тивну участь у навчанні
майбутніх лікарів, залучи-
ти професорсько-викла-
дацький склад медвишів
для лікування хворих та
поранених військових. 

Як щелепно-лицевий хі-
рург і хірург-стоматолог
професор Ігор Матрос-Та-
ранець проводить лікуван-
ня та протезування щелеп-
но-лицевих, стоматологіч-
них захворювань. Він автор
6 навчальних посібників, 7
монографій, 26 винаходів
тощо. Під науковим керів-
ництвом професора 9 моло-
дих вчених захистили кан-
дидатські дисертації. 

Війна провела жирну лі-
нію в долі Ігоря Миколайо-
вича. Він до війни був заві-
дувачем кафедри хірургіч-
ної стоматології Донецького
національного медунівер-
ситету ім. М. Горького, ке-
рівником Донецького мі-
жобласного центру дитячої

щелепно-лицевої хірургії,
головним лікарем Донець-
кого ТОВ «Центр стомато-
логічної імплантації». 

— Моя сім’я, — каже
Ігор Матрос-Таранець, —

брала активну участь у
подіях на Майдані в До-
нецьку й Києві. Тож наш
вибір — назавжди зали-
шатися з Україною. До ве-
ресня 2014-го жили в До-
нецьку. Коли зрозуміли,
що визволення міста від-
кладається, довелося тер-

міново його покинути,
прихопивши деяке медич-
не обладнання. 

І білий халат Ігор Мико-
лайович замінив на камуф-
ляжну форму.

— Переглядаючи пресу,
побачив оголошення, у
якому запрошували всту-
пити до полку «Азов» На-
цгвардії України. Тож зіб-
рав речі й вирушив на при-
зивний пункт. Із докумен-
тів мав лише військовий
квиток, моя особова справа
залишилася в одному з до-
нецьких військкоматів, на
відновлення якої пішло по-
над чотири місяці. У цей
час неофіційно виконував
обов’язки лікаря медично-
го пункту.

Попри звичну роботу вій-
ськового лікаря, Матрос-
Таранець організував сто-
матологічне лікування вій-
ськових у міський лікарні
та стоматкабінетах Маріу-
поля.

— Лікарську кар’єру
розпочав саме в цьому міс-
ті, був начальником стома-
тологічного відділення лі-
карні, тож залишилося ба-
гато друзів та учнів, які з
радістю відгукнулися на
пропозицію щодо безкош-
товної допомоги військо-
вим, — розповідає Ігор Ми-
колайович. 

Після року служби в
окремому полку спеці-
ального призначення
«Азов» підполковник ме-
дичної служби Матрос-
Таранець прийняв пропо-
зицію підписати контракт
з Міноборони України та
очолити новостворене
стоматологічне відділен-
ня у Дніпровському вій-
ськовому госпіталі. Він
упевнений, що саме тут
принесе максимум корис-
ті своїй країні.

Берегині Харківщини
йдуть до ЗСУ 

Володимир ГАЛАУР,
«Урядовий кур’єр»

СЛУЖБА. Дедалі більше харків’янок обирають військові профе-
сії. Торік із 635 жителів області, які уклали контракт з оборонним ві-
домством, було 116 новобранок-контрактниць, а за 10 місяців цього
року військові лави поповнили 216 представниць прекрасної статі.

Ще на початку року, за словами військового комісара Харків-
ського обласного військкомату полковника Юрія Калгушкіна, хар-
ків’янки бажали бути військовими медиками, зв’язківцями і ділово-
дами. А нині вони охоче йдуть служити зенітниками, снайперами
або готові освоїти інші бойові спеціальності. 

«Жінок не лякає можливість служби в зоні воєнного конфлікту чи
переїзд на нове місце служби — далеко від рідної Харківщини», —
зазначив військком. 

Харківщина — лідер серед обласних військкоматів України в ро-
боті з потенційними воїнами-контрактниками. За неповні 11 місяців
майже 2900 жителів регіону уклали контракт із Міноборони.

«Три тисячі підібраних нами рекрутів-контрактників — це при-
близно стільки, скільки ми призвали воїнів цієї категорії за останні
10 років. При цьому понад 1100 осіб прийшли в райвійськкомати в
2016-му вже у статусі учасників бойових дій. 210 новобранців з ви-
щою освітою стали офіцерами. Тож військові частини отримали до-
бре підготовлених воїнів. Ще приблизно 150 осіб підбирають доку-
менти, необхідні для добровільного призову», — каже Юрій Кал-
гушкін. До кінця цього року офіцери Харківського облвійськкомату
прогнозують призов ще майже 500 новобранців для служби за кон-
трактом. Понад 100 з них носитимуть офіцерські погони.

Козятинці відправили
бійцям 500-ту
маскувальну сітку 

Олег ЧЕБАН,
«Урядовий кур’єр»

СПІЛЬНА СПРАВА. Громадська організація «Суспільні ініціативи
Козятинщини» з початку проведення АТО відправила українським
військовим півтисячі маскувальних сіток та 47 маскувальних костю-
мів. Першу сітку доставили ще понад два роки тому, а 500-ту — не-
давно. До їх виготовлення волонтери залучили 32 учнівські колек-
тиви і дорослих краян.

Волонтерська допомога армії стала пріоритетним напрямом ді-
яльності ГО «Суспільні ініціативи Козятинщини» з червня 2014 ро-
ку. Завдяки цій допомозі придбано, відремонтовано та доставлено
нашим військовим у зону АТО 6 автомобілів УАЗ (3 санітарних і 3
вантажних), понад 200 тонн продуктів, одягу, спорядження, ліків,
сотні посилок для земляків тощо.

Під час реалізації військово-патріотичного проекту «Свій за сво-
го, брат за брата!» громадська організація зібрала всіх своїх пар-
тнерів у приміщенні Козятинського міжрегіонального вищого про-
фесійного училища залізничного транспорту, щоб разом згадати
події Революції гідності, всіх захисників рідної землі. 

Фронт професора Матроса-
Таранця
ВИБІР. Стоматологічне відділення Дніпровського військового
госпіталю очолив доктор медичних наук

Білий халат Ігор Миколайович замінив на камуфляжну форму

Професор Ігор Матрос-Таранець — автор 
6 навчальних посібників, 7 монографій,
26 винаходів тощо. Після року служби в
окремому полку спеціального призначення
«Азов» підполковник медичної служби
Матрос-Таранець прийняв пропозицію
підписати контракт із Міноборони України.

Черевики з високими берцями для розвідників виготовлятимуть з урахуванням особливостей їхніх завдань
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Громада велика, та ніхто не обділений
ПРИКЛАД. Народицька ОТГ замінила колишній район, завдяки чому бюджет зріс, 
а порядку побільшало

Віктор ШПАК, 
«Урядовий кур’єр»

Північ Житомирщи-
ни ніколи не була гус-

тонаселеною, а після ава-
рії на ЧАЕС і взагалі. На-
самперед це стосується 
найбільш постраждало-
го від радіоактивного за-
бруднення Народицько-
го району, майже полови-
на території якого з рай-
центром включно нале-
жить до ІІ зони безумов-
ного (обов’язкового) відсе-
лення — у ній уже давно 
не мали б жити люди.

Теорія суха, 
а дерево життя 
завжди зелене

Утім, насправді обез-
людніли не більш як 5 від-
сотків площ Народиччини, 
звідки жителів евакуюва-
ли ще впродовж перших 
тижнів після аварії. На ре-
шті території, а це понад 
1,2 тисячі квадратних кі-
лометрів, є 9,4 тисячі жи-
телів, проблемами яких до 
25 жовтня 2016 року опіку-
вались 15 сільських та На-
родицька селищна ради.

Зайве пояснювати, що 
їхні бюджети були дота-
ційними, фінансові мож-
ливості — мізерними, че-
рез що навіть виплата 
зарплат сільському голо-
ві, секретареві ради і бух-
галтеру була проблемою. 
Не меншим «головним бо-
лем» ставало дотримання 
норм закону й елементар-
ної фінансової дисциплі-
ни, бо серед кількох сотень 
жителів номінально само-
стійної сільської громади 
не завжди вдавалося від-
шукати і лідера з відповід-
ним рівнем загальноеконо-
мічних та правових знань, 
і досвідченого знавця бух-
галтерської справи.

Отож, як визнає очіль-
ник нової ОТГ Анато-
лій Леончук, який до то-
го впродовж кількох скли-
кань був головою Наро-
дицької райради, ство-
рення чи не найбільшої за 
площею селищної одини-
ці порушує офіційні реко-
мендації про віддаленість 
сіл від нового адміністра-
тивного центру на відстань 
до 20 кілометрів. Однак, як 
стверджував ще Гете, «те-
орія суха, а дерево життя 
завжди зелене», що крас-
номовно засвідчують ви-
годи, які внаслідок рефор-
ми отримали жителі Наро-
диччини.

Ідеться не лише про ба-
нальну економію фінан-
сових ресурсів, які ра-
ніше в прямому значен-
ні слова розпорошували 
на утримання навіть міні-
мального управлінського 
штату сільрад. Насправді 
жителі району вже на ді-
лі відчули, як працює за-
кон переходу кількості в 
нову якість, красномов-
не підтвердження чого — 
зростання власних надхо-
джень об’єднаної громади. 
Зокрема якщо за 9 місяців 
минулого року до зведено-
го бюджету Народицького 

району вдалося мобілізу-
вати 9 мільйонів гривень, 
то ОТГ за цей самий пері-
од отримала 13,6 мільйона 
гривень, що більше у пів-
тора раза!

Замість пошуку 
виправдань — 
нові можливості

Навіть побіжний ана-
ліз змін структури влас-
них надходжень до бюдже-
ту ОТГ засвідчує правоту 
слів видатного уродженця 
Житомира конструктора 
перших космічних ракет 
людства Сергія Корольова: 
хто не хоче працювати, той 
знаходить виправдання, а 
хто хоче — можливості.

Зокрема якщо плата за 
спеціальне лісокористу-
вання, яку вносять лісів-
ники під час рубки дереви-
ни, залишилася незмінною, 
то обсяг податку з доходів 
фізичних осіб зріс в 1,6 ра-
за, а єдиного податку з під-
приємців — удвічі. В ре-
зультаті за 9 місяців надій-
шло на 4 мільйони гривень 
більше, що обумовлено не 
стільки змінами в оподат-
куванні (зокрема законо-
давчо встановлена став-
ка прибуткового податку з 
фізичних осіб зросла з 15% 
до 18%), скільки наведен-
ням елементарного поряд-
ку з офіційним оформлен-
ням працюючих та обліком 
виплачених зарплат.

Анатолій Леончук осо-
бливою відзначає злаго-
джену роботу державних 
контролюючих служб, і 

насамперед податківців, 
а ще не може нахвали-
тись активною позицією 
колишніх сільських голів, 
які нині стали староста-
ми у своїх селах і членами 
виконкому нинішньої На-
родицької селищної ОТГ. 
Втім, правда і те, що для 
суто дотаційних бюджетів 
сільрад кілька додаткових 
робочих місць у селі осо-
бливо не впливали на су-
му загальних надходжень, 
зате нині, образно кажу-
чи, окремі струмочки зли-
ваються у відчутні мільйо-
ни, які допомагають забез-
печувати самофінансуван-
ня нової адміністративної 
одиниці.

Однак чи не найістотні-
шим джерелом, на переко-
нання Анатолія Леончука, 
може і має стати земель-
ний податок, сума надхо-
джень якого порівняно з 
відповідним періодом ми-
нулого року зросла майже 
удвічі — з 1,9 до 3,8 міль-
йона гривень. Та, як з при-
крістю визнають фахів-
ці виконкому Народицької 
ОТГ, поки що йдеться ли-
ше про частину належних 
за законом коштів за вико-
ристання розташованих за 
межами населених пунктів 
земель запасу і резерву.

Закон один, 
а практики різні

Раніше згадуваними 
землями розпоряджали-
ся райдержадміністрації, 
а нині, відповідно до змін 
законодавства, вже орга-
ни держгеокадастру. Та 

на практиці склалася така 
ситуація: охочі орендува-
ти земельну ділянку пода-
ють заявку на оформлення 
потрібних для цього доку-
ментів, а доки триває цей, 
м’яко кажучи, неспішний 
процес, потенційні орен-
дарі без жодної плати, але 
начебто вже на законних 
підставах обробляють по-
ля і збирають з них уро-
жай.

Крім цього типового для 
всієї України фактич-
но узаконеного механіз-
му безкоштовного корис-
тування землями запасу і 
резерву, на Народиччині є 
додаткова проблема. Адже 
половина території району 
належить до зони безумов-
ного (обов’язкового) відсе-
лення, на якій земельні ді-
лянки, що перебувають у 
державній власності, згід-
но зі ст. 122 Земельного ко-
дексу України можна пе-
редавати у користування 
лише за рішенням Кабмі-
ну. В результаті на одній 
і тій самій території вже 
розпайовані землі сільгос-
ппризначення без жодних 
обмежень здають в орен-
ду сільгоспвиробникам, 
тимчасом як на розташо-
вані поряд ділянки полів 
зі статусом земель резер-
ву і запасу накладено табу. 
Тимчасом, як з гіркотою 
констатує Анатолій Леон-
чук, законопроект № 4355, 
який мав би врегулюва-
ти ці суперечності зако-
нодавства і заодно надати 
ОТГ право розпоряджа-
тися землями запасу і ре-
зерву, пройшов у Верхо-

вній Раді лише перше чи-
тання і невідомо коли ста-
не законом.

Ще одним суто чорно-
бильським «головним бо-
лем» Народицької грома-
ди є те, що у ІІ зоні забо-
ронено будівництво нових 
об’єктів. Інвесторам до-
водиться пристосовува-
ти під виробничі цілі ма-
лопридатні для цього бу-
дівлі, тимчасом як значно 
швидше і дешевше спору-
дити нові з використанням 
сучасних будівельних тех-
нологій.

Найгірше, що після дов-
готривалого «урізання» і 
«обрізання» чорнобиль-
ських пільг чи не єдиною 
реальною різницею, яку 
відчувають жителі ІІ і ІІІ 
зон, є лише право на кілька 
додаткових днів щорічної 
відпустки. І ніхто точно не 
знає, який нині рівень ра-
діаційного забруднення на 
територіях зі спеціальним 
чорнобильським статусом: 
відповідні вимірювання 
проводили тут уже майже 
третину століття тому.

Людям на добро, 
державі 
на користь

Та чи не головним вигра-
шем жителів Народиччи-
ни після фактичного пере-
творення їхнього району в 
ОТГ стало відчуття госпо-
даря. Зокрема безліч полі-
тиків і політичних сил спе-
кулювали на лозунгу «бу-
де школа — буде й село», 
навіть коли утримання 
кожного школяра кошту-
вало державі на рівні най-
престижнішого універси-
тету.

Однак після того як гро-
мада вимушена була дода-
ти до цільової державної 
субвенції на освіту ще 1,6 
мільйона вже власних ко-
штів, з’явилося усвідом-
лення, що для більшості 
маленьких сіл потрібніша і 
дешевша належним чином 
облаштована фельдшер-
ська амбулаторія, ніж до-
рога школа для кількох 
учнів.

Отож закриття мало-
комплектних освітніх за-
кладів у Народицькій ОТГ 
— аж ніяк не самоціль, а 
виважене і справді про-
диктоване самим життям 
рішення. Так, наприклад, 
у селі В’язівка, де є 20 ді-
тей шкільного віку, вирі-
шили знизити рівень шко-
ли до початкової. Та вже 
за два тижні після почат-
ку навчального року бать-
ки самі наполягли, щоб ви-
хованців 1—4 класів вози-
ли автобусом разом з ін-
шими школярами туди, де 
і рівень навчання вищий, і 
діти почуваються справ-
жніми учнями.

Натомість мережу лі-
карських і фельдшер-
ських амбулаторій, яка на-
чебто більша від рекомен-
дованих для такої чисель-
ності населення нормати-
вів, у Народицькій ОТГ 
«оптимізувати» не готові. 
Важко не погодитися, що 
йдеться не про економію 

коштів, а про людські жит-
тя, бо доки в сільських ме-
диків не буде службового 
автотранспорту із належ-
ною системою техобслу-
говування і забезпечення 
пальним, доти медицина 
має бути на відстані «пішої 
доступності».

Блага з небес 
не впадуть

Нині відразу в кількох 
будинках культури, клу-
бах, фельдшерських пунк-
тах і Народицькому цен-
трі первинної санітарно-
медичної допомоги в роз-
палі роботи з ремонту й 
утеплення. Тут роблять 
усе можливе, щоб сповна 
скористатися наданими з 
держбюджету на модерні-
зацію соціальної структу-
ри 21,7 мільйона гривень.

Разом з тим, в ОТГ добре 
усвідомлюють, що в кож-
ного з її сіл майбутнє бу-
де лише тоді, коли ніхто 
не очікуватиме «манни не-
бесної» з державної скарб-
ниці, а насамперед пере-
йматиметься тим, щоб гро-
мада була фінансово спро-
можною, всі працездатні 
— забезпеченими роботою 
із гідною зарплатою, а сло-
ва про доступність меди-
цини, освіти, культури бу-
ли підкріплені гідною єв-
ропейської держави ме-
режею амбулаторій, шкіл, 
клубів і бібліотек.

І тут «низи» та «верхи» 
мають діяти в унісон, сво-
єчасно й адекватно реагу-
ючи на всі проблеми. Тим 
часом у Народицькій ОТГ 
ніхто не може зрозумі-
ти доцільності існування 
районної ради з відповід-
ним головою і депутатами, 
яким фактично вже нічим 
опікуватися. Аналогічна 
ситуація з райдержадмі-
ністрацією, бо її виконав-
чі органи рік тому замінив 
виконком ОТГ, який вирі-
шує питання освіти, меди-
цини тощо. І йдеться про 
особливість не лише На-
родиччини, яка не єдина в 
Україні реформувалась в 
об’єднану громаду цілим 
районом.

Натомість проведен-
ня обов’яз кових тендер-
них торгів під час закупів-
лі природного газу за чіт-
ко встановленою для бю-
джетної сфери ціною на 
нього стосується всієї кра-
їни і викликає у когось 
сміх, а в когось уже нерво-
вий тик. Зокрема цього ро-
ку на Народиччині тендер 
на постачання блакитного 
палива виграла фірма з… 
Донеччини.

Зрозуміло, що це лише 
додатковий стимул для за-
міни газу значно вигідні-
шими на Поліссі дровами, 
що вже майже зробили в 
Народицькій ОТГ, фак-
тично повертаючи кошти 
за енергоносії в економіку 
свого району. Однак і тут 
доводиться марудитись із 
тендерними торгами, хоча 
в місцевого держлісгоспу 
ціна із врахуванням тран-
спортних витрат завідомо 
нижча, ніж у всіх потен-
ційних конкурентів.

Обпалена чорнобильським вогнем Народиччина поступово відроджується, а народжені 
тут діти охоплені увагою і турботою медиків

Зміна структури власних надходжень до зведеного
бюджету (всіх сіл і селища разом) Народицького району
і нинішнього бюджету Народицької селищної ОТГ 

Надходження
до зведеного бюджету
Народицького району

за перші 9 місяців 2015 року
(млн грн) 

Надходження до бюджету
Народицької селищної ОТГ

за перші 9 місяців 2016 року
(млн грн)

За даними Народицької селищної ОТГ
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актуальна тема

«Ракети» розсікають Південний Буг
ІНФРАСТРУКТУРА. На Миколаївщині відновлюють річковий пасажирський транспорт 

Олена ІВАШКО, 
«Урядовий кур’єр»

У Миколаєві відбулися пер-
ші випробування пасажир-

ських суден на підводних кри-
лах типу «Восход», які ще за ра-
дянських часів називали «раке-
тами». Ідея відновлення річко-
вих пасажирських перевезень 
належить відомій українській 
компанії «НІБУЛОН». Рік тому 
її керівництво заявило про ство-
рення власного флоту, рекон-
струкцію суден та початок вод-
них поїздок. Тоді мало хто вірив 
у реалізацію такої ідеї. Сьогод-
ні ж перше пасажирське судно 
«НІБУЛОН Експрес-2» на вели-
кій швидкості розсікає Півден-
ний Буг. 

Флот великий 
і малий

Ефектні маневри Південним 
Бугом нової одиниці власно-
го флоту компанії відбувалися 
в межах ходових випробувань. 
Через кілька днів подібну пе-
ревірку пройшло ще одне судно 
«НІБУЛОН Експрес-1». За ре-
зультатами випробувань, комі-
сія, очолювана капітаном даль-
нього плавання Євгеном Ігна-
тенком, переконалася у справ-
ності судна та його готовності 
до повноцінної експлуатації. Це 
означає, що найближчим часом 
«ракета» поповнить відповід-
ний клас Регістру судноплав-
ства України.

Під час іспитів на воді визна-
чено швидкісні та маневрові ха-
рактеристики судна, зокрема, 
продемонстровано крейсерську 
швидкість 65 кілометрів на го-
дину. Комісія фахівців здійсни-
ла перевірку корпусу, остійнос-
ті судна, його головного двигуна, 
суднових систем, приладів, а та-
кож ходових характеристик. Од-
не таке судно вміщує 79 пасажи-
рів, може працювати автономно 
протягом семи годин, дальність 
його плавання становить 500 кі-
лометрів. 

Ці дві «ракети» поповнили 
власний флот «НІБУЛОНу» в 
межах комплексного інвести-
ційного проекту компанії з від-
родження пасажирських та ван-
тажних перевезень Дніпром та 
Південним Бугом. Катери, які 
років 20 тому розпродали, ком-
панія викупила та капітально 
відремонтувала власними си-
лами. Нині вже зроблено бага-
то кроків у напрямі розв’язання 

проблеми відновлення переве-
зень головною водною артерією 
Миколаївщини. 

На власному суднобудівному-
судноремонтному заводі компа-
нія збудувала вантажний флот 
загальною чисельністю 53 оди-
ниці, дедвейтом понад 156 ти-
сяч тонн. Він — другий за вели-
чиною флот в Україні. В резуль-
таті робочі місця отримали 600 
суднобудівників плюс 350 робо-
чих місць на флоті. Не чекаючи 

державної підтримки та попри 
бюрократичні перепони, підпри-
ємство самостійно, власним ко-
штом та технічними засобами 
здійснює днопоглиблювальні ро-
боти на Південному Бузі. Вже 
виконано поглиблення судно-
плавної ділянки довжиною 134 
кілометри, що дало змогу впер-
ше за останні 25 років віднови-
ти судноплавство на річці Пів-
денний Буг. А це, в свою чер-
гу, уможливило здійснення ван-

тажних перевезень 300 тисяч 
тонн збіжжя лише влітку 2016 
року. Таким чином, переверше-
но рекорд радянських часів, а 
з автошляхів знято 12,5 тисячі 
вантажівок. 

Законодавчі 
перепони 

Дійшла справа і до відроджен-
ня річкових пасажирських пере-
везень з Києва та Миколаєва. За 

зиму компанія планує відновити 
інфраструктуру для пасажир-
ського судноплавства по Півден-
ному Бугу та здійснити з почат-
ком весняної навігації перші ре-
гулярні рейси до Вознесенська 
та Нової Одеси. 

За словами генерального ди-
ректора підприємства Олексія 
Вадатурського, до літа 2017 ро-
ку флот поповнять ще п’ятьма 
«ракетами», і таким чином бу-
де забезпечено маршрутні пе-

ревезення між Києвом і Кане-
вом, Черкасами та Чигирином, 
а також між Миколаєвом, Оча-
ковом, Херсоном, Залізним Пор-
том, Кінбурнською косою та Но-
вою Одесою. 

Першими пасажирами на но-
вих суднах стали голова Мико-
лаївської облдержадміністрації 
Олексій Савченко, голова Ми-
колаївської обласної ради Ві-
кторія Москаленко, Миколаїв-
ський міський голова Олександр 
Сєнкевич, гості з Черкас, Возне-
сенська, Нової Одеси. «Вдячний 
компанії «НІБУЛОН», — зазна-
чив Олексій Савченко, — тому 
що відновлення пасажирських 
перевезень річковими артерія-
ми матиме великий економічний 
ефект для області та соціальне 
значення для людей. Це потуж-
не соціально орієнтоване підпри-
ємство, яке завжди готове пода-
ти руку допомоги». 

Під час зустрічі керівництва 
області та міста постало й питан-
ня відновлення річкового вокза-
лу в місті, який нині перебуває 
в занедбаному стані. За слова-
ми Миколаївського міського го-
лови Олександра Сєнкевича, по-
передніх домовленостей з цьо-
го питання вже досягнуто. «Ми з 

Олексієм Вадатурським хочемо 
зробити причал біля міськради, 
— зазначив Олександр Сєнке-
вич, — провести днопоглиблен-
ня, щоб городяни могли активні-
ше користуватися новими засо-
бами пересування. В майбутньо-
му тільки розширюватимемо це 
співробітництво». 

Вознесенський міський голо-
ва Віталій Луків зазначив, що 
відкриття судноплавства по 
Південному Бугу — це лише 
початок великого шляху з від-
родження пасажирських пере-
везень річками України. Що-
правда, за його словами, він 
спочатку не вірив в ідею ком-
панії, але нині вже на горизонті 
перші рейси. 

 Річкові пасажирські переве-
зення тільки-но відновлюються, 
а бізнесмени-ініціатори вже сти-
каються із законодавчими пере-
понами. За словами Олексія Ва-
датурського, компанія ставити-
ме перед Кабінетом Міністрів і 
Верховною Радою питання про 
зниження вартості перевезень 
шляхом скасування стягнення 
акцизного збору з ціни палива 
для річкового транспорту. Адже 
нелогічно, коли акцизний збір, 
який стягується з палива для 
суден, спрямовують на автомо-
більні шляхи. Саме через високу 
ціну на пальне на річку не вихо-
дять пасажирські судна. 

— Я також проти законопро-
екту 2475-а, який передбачає 
впровадження нового річково-
го збору. Його в обхід бюджету 
скеровують на потреби Адміні-
страції річкових портів, — за-
значає Олексій Вадатурський. 
— А місту, наприклад, Ми-
колаєву, нічого не дістається. 
Вдячний міським головам Чер-
кас, Миколаєва, Канева, Хер-
сона, Кременчука — ми звер-
нулися до Голови Верховної 
Ради України з колективним 
листом, щоб цей закон зняли з 
порядку денного, повернули до 
профільного комітету і доопра-
цювали разом з головами міст і 
бізнесом, з міжнародними екс-
пертами. 

У разі сприйняття таких іні-
ціатив у виграші від відновлен-
ня річкової інфраструктури бу-
дуть і інші міста, які мають вод-
не сполучення. Поки що «НІБУ-
ЛОН» довів, що українські раке-
ти є, вони ходитимуть під укра-
їнським прапором та з україн-
ськими командами. А зиск мати-
муть і бізнес, і влада, і українські 
громадяни. 

Сумський і німецький бізнес 
зацікавлені у співпраці

Олександр ВЕРТІЛЬ, 
«Урядовий кур’єр»

ПЕРСПЕКТИВА. На Сумщині за-
вершилися Дні проекту GIZ — ні-
мецького товариства міжнародного 
співробітництва в Україні, що перед-
бачає перепідготовку і стажування за 
кордоном управлінських кадрів і ме-
неджерів для підприємницької сфери 
та бізнесу. Як наголосив під час зу-
стрічі з представниками проекту та 
бізнес-кіл області голова Сумської 
ОДА Микола Клочко, GIZ успішно за-
рекомендував себе на теренах краю. 
За півтора десятиліття із передовим 
досвідом Німеччини ознайомилися 
54 представники сумського бізнесу, 
в тому числі 10 — нинішнього року.

Високо оцінює співпрацю керів-
ник проектного офісу німецького то-

вариства міжнародного співробітни-
цтва в Україні Світлана Степащенко. 
За її словами, оскільки проект дає 
необхідні результати, вирішено про-
довжити його дію до 2019 року. Дня-
ми відбувся конкурсний відбір пре-
тендентів на стажування в Німеччи-
ні в 2017-му.

У межах заходу підписано спіль-
ну Заяву про співробітництво між 
німецьким товариством міжнарод-
ного співробітництва за проектом 
«Програма Федерального міністер-
ства економіки та енергетики з під-
готовки управлінських кадрів — Fit 
for Partnership with Germany» і Парт-
нерською платформою Сумської об-
ласті в Україні. Сторони домовилися 
у міру своїх можливостей взяти на 
себе виконання необхідних завдань 
задля практичної реалізації плану.

Місцеві бюджети Харківщини 
зросли майже вдвічі

Володимир ГАЛАУР, 
«Урядовий кур’єр»

ДОХОДИ. Нині під час форму-
вання бюджету 2017 року місце-
ва влада переймається питання-
ми збільшення фінансового ре-
сурсу на виконання повноважень, 
які держава планує їй переда-
ти в наступному році. Як свідчить 
практика, місцеві бюджети ще не-
достатньо забезпечені засобами 
для здійснення в повному обся-
зі делегованого у сферах освіти, 
охорони здоров’я, соціального за-
хисту тощо. Зокрема, як уточнив 
директор департаменту фінансів 
Харківської облдержадміністра-
ції Сергій Овсянніков під час ви-
їзного засідання в області парла-
ментського Комітету з питань бю-

джету, є необхідність у додатко-
вих коштах освітньої субвенції та 
субвенції на пільги та субсидії. Ці 
проблеми актуальні для всіх регі-
онів країни. 

Водночас він акцентував на по-
зитивній динаміці виконання міс-
цевих бюджетів на Харківщині в 
2016 році, відзначивши, що надхо-
дження до зведеного бюджету об-
ласті за 10 місяців зросли порів-
няно з відповідним періодом 2015 
року на 4,1 мільярда гривень, що 
становить 29%. План надходжень 
до загального фонду бюджету пе-
ревиконано на 12, а до спецфонду 
— майже на 6%.

«Завдяки децентралізації до-
ходи місцевих бюджетів у розра-
хунку на одного мешканця облас-
ті зросли більш ніж у півтора раза 

— із 2,1 тисячі гривень у 2014 році 
до 3,3 тисячі гривень у 2016 році», 
— зауважив директор профільно-
го департаменту.

Сергій Овсянніков також від-
значив, що позитивних змін за-
знала й структура видатків міс-
цевих бюджетів. Зокрема зросла 
частка видатків на виконання са-
моврядних повноважень на місце-
вому рівні. В поточному році по-
рівняно з 2014-м частка видат-
ків на житлово-комунальне госпо-
дарство збільшилася із 4 до 7%. 
Зросла частка видатків на тран-
спорт і дорожнє господарство — 
із 4 до 6 %, збільшилися інвести-
ційні ресурси. А ще в цьому році 
заплановано капітальних видатків 
на 4,5 мільярда гривень, що вчет-
веро більше, ніж в 2014 році.
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Відкриття судноплавства по Південному Бугу — 
це лише початок великого шляху з відродження 
пасажирських перевезень річками України.

Через високу ціну на пальне масово не виходять на воду пасажирські судна
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жкг: актуальна тема

Комунальний парадокс

«Коли стає в кімнаті прохолод-
но, виходжу на хвильку на бал-

кон, де холод пробирає до кісток. 
Зате коли повертаюся — здається, 
що в квартирі спекотний Ташкент». 
«Ой, а я платіжку своєму дідові да-
ла. Він сердиться: сама, мовляв, чо-
му не прочитаєш, у тебе зір кращий. 
А я кажу, що очі заплющила, гляну-
ти боюся». «Якщо раніше говорили: 
хто спить — той їсть, то тепер можна 
переінакшити: хто спить — той грієть-
ся». Ось такі розмови на тему тари-
фів за опалення в місті.

Багато хто запанікував, одержавши 
квитанцію на сплату за тепло, адже чо-
тиризначні цифри відбирають їжу, одяг, 
а в багатьох — і комфорт: у тих, хто має 
змогу регулювати обігрів оселі, на тер-
мометрах — бадьорі 18 градусів, а то й 
менше. Однак схоже, це не дуже допо-
могло. Рахунок за газ розрісся.

Та в Чернігові є один комунальний 
парадокс, за якого господарі двох од-
накових за площею квартир у різних 
мікрорайонах міста заплатять різні 
суми. Річ у тому, що тепло в місті да-
ють два підприємства, які виставля-

ють неоднакові тарифи: Чернігівська 
ТЕЦ вимагає сплатити за квадратний 
метр опалювальної площі 29,74 грив-
ні, а облтеплокомуненерго — 33,88 
гривні. Якщо порівняти дві середньо-
го розміру двокімнатні квартири (43 
квадратних метри), то їх рахунки за 
тепло становлять відповідно 1278,82 
та 1456,84 гривні. Різниця 178 гри-
вень здається не надто великою, але 
для тих, хто рахує копійки, відчутна. 
Тим більше, що за зимові місяці набі-
гає понад півтисячі гривень. 

Давно вже засуджено непопулярну 
практику порівнювати неприємну дій-
сність з іще гіршою. Та ми й не порів-
нюємо, навпаки, почали заздрити не 
тим, у кого просторе житло, в якому 
навіть собака має окрему кімнату, а 
тим, хто великою родиною тісниться 
в невеликих оселях: і тепліше гуртом, 
і квитанції не такі жахливі, як у при-
міських котеджах. 

Як не крути, а треба економи-
ти. І без приладів обліку в цій спра-
ві не обійтися. Знайома вчителька 
похвалилася, що завдяки лічильни-
ку з регулятором температури, вста-

новленому в під’їзді, 
за о бігрів двокімнатної 
квартири в жовтні вона заплатила 
347 гривень. Звісно, з настанням хо-
лодів ця сума зросте. Однак вона все 
одно буде меншою, ніж у роздутих та-
рифах будинків, які не мають прила-
дів обліку.

Ще краще почуваються власни-
ки котлів на альтернативному паливі. 
Тут вигода очевидна. Хоч вартість та-
кого котла перекриється лише через 
два-три роки. 

Та що там про окремих господа-
рів говорити, коли ціле місто облас-
ного значення готове перейти на за-
міщення газу альтернативними дже-
релами енергії й шукає інвесторів, 
які допоможуть втілити ці проекти в 
життя. Це місто Ніжин, у якому тари-
фи за опалення більші, ніж в облас-
ному центрі. За жовтень ніжинці пла-
тили за тарифом, більшим ніж в об-
ласному центрі і, напевне, в Україні 
— 51,01 гривні за квадратний метр. 
Тобто за обігрів двокімнатної кварти-
ри тут змушені були віддати понад 2 
тисячі гривень.

Темою місяця в листопаді можна назвати тему 
платіжок, які люди отримали за використане у жовтні 
тепло. Не лише споживачі дивувалися і обурювалися. 
Побачивши чотиризначні цифри, нараховані у столиці, на це 
звернули увагу в уряді й доручили розібратися із ситуацією. 
А як оплату за опалення нарахували в регіонах України? 
Про це дізнавалися журналісти «Урядового кур’єра». Не заплатимо — не нагріємося!

Сторінку підготували Олег ЧЕБАН, Володимир ГАЛАУР, Роман КИРЕЙ, Микола ШОТ, Олександр ДАНИЛЕЦЬ, Євдокія ТЮТЮННИК, Інна КОСЯНЧУК, «Урядовий кур’єр»

Звикаємо жити 
за європейськими нормами
На Полтавщині космічні платіжки 

за тепло шокували простих лю-
дей (отримувачів послуг ПАТ «Пол-
таваобленерго»), хоч споживачі й 
були готові до подорожчання. З іні-
ціативи профспілок та окремих по-
літичних партій полтавці навіть ви-
ходили на акції протесту. Чи не най-
більше цифри в платіжках ошеле-
шили кременчуківців, які за спожи-
те впродовж 20 днів жовтня тепло 
заплатять 42,45 гривні за квадрат-
ний метр. 

— Навіть субсидії не порадували 
людей, оскільки в платіжках стоять 
суми, в кілька разів більші, ніж вка-
зана в субсидії обов’язкова частка 
сплати за отримані послуги. Чітко-
го пояснення щодо того, чим керу-
валося ПАТ «Полтаваобленерго», 
нараховуючи оплату, немає, — пові-
домили в прес-службі Кременчуць-
кої міськради.

В обленерго звинувачення на 
свою адресу відкидають, поясню-
ють, що жодних нарахувань за по-
слугу з централізованого опалення, 
які Полтаваобленерго надає меш-
канцям житлових будинків, не об-
ладнаних будинковими та квартир-
ними приладами обліку, підприєм-
ство не проводить і не може цього 
робити. За розпорядженням Кре-
менчуцької міськради від 11 жов-
тня цього року, опалювальний пе-
ріод 2016—2017 років для спожива-
чів ПАТ «Полтаваобленерго» роз-
почався 12 жовтня. Нарахування 
за спожите у жовтні тепло підпри-
ємство проводило, керуючись по-
становою НКРЕКП №1101 від 1 
липня 2016 року, згідно з якою ці-

на на теплову енергію зросла май-
же вдвічі — до 30,32 гривні за ква-
дратний метр (торік вона станови-
ла 14,75 гривні). Крім того, згідно 
з урядовою постановою № 1037 від 
30.10.2015 року, що набула чиннос-
ті 19.12.2015 року, сума у платіжці 
залежить від фактичної температу-
ри зовнішнього повітря в розрахун-
ковому місяці. 

Погода у жовтні зіграла з кремен-
чуківцями злий жарт. Середня тем-
пература з 12 по 31 жовтня 2016 ро-
ку становила +3,2 градуса за Цель-
сієм, а в тарифі на послугу з опа-
лення враховано +6,9 градуса. Під 
час формування ціни на послугу 
опалення його вартість (з урахуван-
ням коефіцієнта перерахунку, що 
залежить від фактичної температу-
ри повітря в розрахунковому місяці) 
було збільшено порівняно із вста-
новленим тарифом у 1,4 раза — до 
42,45 гривні за квадратний метр. Усі 
ці чинники призвели до майже три-
разового підвищення вартості по-
слуги порівняно з відповідним пе-
ріодом торік. Застосування розра-
хованого тарифу жовтня 2016 ро-
ку проводили виключно за кількість 
днів фактичного надання послуг з 
централізованого опалення за гра-
фіком підключення споживача цен-
тралізованого опалення від джере-
ла теплопостачання — Кременчуць-
кої ТЕЦ. ПАТ «Полтаваобленерго» 
жодним чином не може вплинути 
на зменшення цін на централізова-
не опалення.

Проте таке пояснення не задо-
вольняє жителів наддніпрянсько-
го міста. Хоч би тому, що в Полтаві 

вартість опалення квадратного ме-
тра квартири становить 19,78 грив-
ні. А в Полтавському територіаль-
ному відділенні АМКУ, до якого ке-
рівництво Кременчуцької міськра-
ди звернулося щодо перевірки пра-
вильності нарахування таких оплат, 
начебто відмовилися розглядати це 
питання. Тож Кременчуцький місь-
кий голова Віталій Малецький зму-
шений був дати доручення відпо-
відним службам виконкому Кремен-
чуцької міськради спрямувати та-
кий лист в АМКУ. 

— У Кремен чу ці справд і є питання 
до ПАТ «Полтаваобл енерго». З’я со-
ву ємо. Треба, щоб усі підприємства 
в області проводили розрахунки од-
наково, — сказав начальник управ-
ління ЖКГ Полтавської ОДА Едуард 
Рева. І принагідно повідомив, що як 
пересічний громадянин також не за-
доволений тарифами на тепло, які 
за останні два роки зросли майже 
у 5 разів. А все через здорожчання 
енергоносіїв, зокрема природного 
газу. 80% тарифу — вартість газу. 
«Я теж плачу за енергоносії й теж 
дивлюся рахунки за електроенер-
гію, за газ, і вони теж ставлять мене 
у неприємне становище. Пільг у ме-
не немає», — розповідав він. З йо-
го слів, він живе у звичайній місь-
кій квартирі і платить за комуналь-
ні послуги 1,5 тисячі гривень щомі-
сяця. Попри це, Едуард Рева закли-
кав полтавців сплатити за тепло за 
новими тарифами. Щоб у комуналь-
них підприємств не виникали борги, 
через які їх можуть приватизувати. 
Бо якщо це станеться, за тепло до-
ведеться платити ще більше.

Завищені рахунки здивували людей

Одним із перших у країні розпо-
чав опалювальний сезон Терно-

піль — 10 жовтня. Це була радісна по-
дія. Зате смутком повіяло на початку 
листопада, коли надійшли рахунки за 
опалення за жовтень. Суми виклика-
ли в когось збентеження, у когось на-
віть потрясіння. І це, треба зауважи-
ти, оплата, по-перше, не за повний 
місяць, а по-друге, у жовтні вартість 
централізованого опалення за один 
квадратний метр площі становила 19 
гривень 81 копійку, тобто на 35% мен-
ше від тарифу (30,52 гривні), встанов-
леного НКРЕКП. Зрозуміло, що коли 
вдарять пекучі морози, тоді за тепло 
доведеться платити значно більше.

Проте місцева преса наводила 
факти, що чимало тернополян усе-та-
ки за жовтень отримали завищені (на 
понад 30%) рахунки за опалення, до 
того ж як ті, хто здатен сам сплатити 
за послуги з теплокористування, так 
і ті, хто оформив субсидії. Скажімо, 
місячне опалення двокімнатної квар-
тири площею 50 квадратних метрів 
за тарифом 19,81 гривні за квадрат-
ний метр опалювальної площі мало б 
обійтися в тисячу гривень. Одній па-

ні саме на таку суму надійшов раху-
нок за тепло, попри те, що вона меш-
кає у двокімнатній квартирі меншої 
площі (45 квадратних метрів) та отри-
мує адресну безготівкову допомогу 
на погашення витрат з оплати житло-
во-комунальних послуг. Щоправда, в 
управлінні соцзахисту на це відреа-
гували й пояснили, що не встигли ще 
нарахувати цій жінці субсидію. 

Загалом на Тернопільщині субсидії 
оформили понад 200 тисяч домогос-
подарств — 54,6% загальної кількос-
ті. Директор департаменту з питань 
соцзахисту ОДА Вадим Боярський 
упевнений, що ця цифра зростатиме. 
Тож за результатами листопада очі-
кують, що по субсидії звернуться ще 
майже 20 тисяч краян, а в грудні — 
до 10 тисяч. Сума нарахувань в об-
ласті з початку року становить 1,3 мі-
льярда гривень — це значне зростан-
ня порівняно з таким самим періодом 
торік. Тоді було понад 365 мільйонів 
гривень.

З кожним сезоном суми за опа-
лення різко зростають, а в області 
ще мляво беруться до встановлен-
ня лічильників тепла, які б допомо-

гли краянам сплачу-
вати за фактично ви-
користану теплову енергію і не пла-
тити за втрати тепла від котелень 
до мереж будинків. За даними роз-
рахунків Національного екологічно-
го центру України, на Тернопіллі лі-
чильники тепла встановлено лише у 
7% будинків, а це один з найгірших 
показників. Щоправда, Тернопіль-
ська міська рада вирішила облад-
нати тепломірами всі багатоповер-
хівки. Зрозуміло, роботи вистачить 
на цілий рік, якщо й не на більше. 
Принаймні протягом опалювально-
го сезону мають намір встановити 
лічильники тепла, які придбають за 
кошти з міського бюджету. На це пе-
редбачено 4 мільйони гривень. Інші 
ж будинки обладнуватимуть тепло-
мірами за рахунок інвестицій Світо-
вого банку й ЄБРР. Як каже міський 
голова Сергій Надал, після встанов-
лення будинкових лічильників тепла 
оплачуватимуть рахунки й ті, хто 
має індивідуальне опалення. Що-
правда, лише за площу спільного 
користування — сходові клітки, го-
рища та підвали. 

Тепер слово за правоохоронцями

Від початку опалювального сезо-
ну вже чотири рази припиняла ро-

боту значна частина котелень, які по-
стачають тепло для жителів міста Смі-
ла на Черкащині. Цими днями в міс-
ті не працювало 17 котелень. Як пояс-
нюють енергетики, причина у неврегу-
льованості питання з лімітами на по-
стачання газу. Городян забезпечує 
теплом приватне підприємство ТОВ 
«Сміла Енергоінвест». Роботу коте-
лень воно тепер відновлює тільки піс-
ля втручання обласної влади. За да-
ними профільного управління ОДА, 
«Сміла Енергоінвест» заборгувало 
за спожитий газ разом зі штрафними 
санкціями понад 90 мільйонів гривень. 

Свого часу міська влада укла-
ла з цим підприємством угоду про 
спільну діяльність, за якою ТОВ 
зобов’язалося надавати споживачам 
високоякісні послуги. Натомість жи-

телі міста змушені сидіти в холодних 
квартирах, а приватна компанія заліз-
ла в борги, маніпулює з теплом. І це 
попри те, що рівень розрахунків спо-
живачів міста за надані послуги — 
132%. 

Сміляни не дочекались адекват-
ної реакції міської влади на ситуацію. 
Попри критичну ситуацію, навіть в. о. 
міського голови зараз немає — він у 
відпустці. Жителі міста змушені звер-
татися по допомогу до обласної вла-
ди. Ще після першого відключення ко-
телень від газопостачання міській ра-
ді й теплопостачальному підприєм-
ству запропонували алгоритм дій для 
врегулювання конфлікту. Зокрема 
йшлося про погашення поточної за-
боргованості обсягом понад 3 мільйо-
ни гривень для отримання лімітів. 

Проте ТОВ «Сміла Енергоінвест», 
як розповів голова ОДА Юрій Тка-

ченко, до останньо-
го не виконувало своєї 
частини зобов’язань. І лише на за-
сіданні комісії з надзвичайних ситу-
ацій, де обговорювали це питання, 
представник підприємства повідо-
мив, що кілька годин тому борг по-
гасили. 

Однак як вирішили в ОДА, да-
лі так тривати не може. Городяни 
не мають страждати від безвідпові-
дальності одних та безініціативності 
інших. Спеціальна комісія облдерж-
адміністрації, яка розглянула пи-
тання, рекомендувала голові ОДА 
звернутися до головного управлін-
ня Нацполіції та прокуратури облас-
ті з проханням перевірити інформа-
цію про зрив опалювального сезону 
в Смілі, спричинений бездіяльністю 
ТОВ «Сміла Енергоінвест». Перевір-
ка триває.

Теплова лихоманка

Найбільше шокували перші рахун-
ки за новими тарифами за спожи-

те в жовтні тепло жителів Балаклії — 
вони чи не найбільші в Україні. Так, за 
словами балаклійця Дмитра Світлич-
ного, за трикімнатну квартиру пло-
щею 65 квадратних метрів його сім’я, 
що оформила субсидію, заплатила за 
20 днів обігріву 981 гривню 59 копійок. 
Сума субсидії становить 1349 гри-
вень. А ось його товариш, що мешкає 
в схожій трикімнатній, виклав 2800 
гривень. Як розповів Дмитро, в обох 
будинках встановлено лічильники. 
Ось тільки більшість сусідів його това-
риша перейшла на індивідуальне опа-
лення, тож загальнобудинковий раху-
нок комунальники розділили на зна-
чно меншу кількість споживачів. Те-
пло в однокімнатній балаклійцям обі-
йшлося в середньому в 1300 гривень, 
або по 65 гривень за добу. У райцен-
трі встановлено тариф з розрахунку 
38,5 гривні за кожен квадратний метр 
за місяць (до підвищення тариф ста-
новив 20,46 за кв. м).

Не менше валідолу та заспокійли-
вих довелося вживати й харків’янам 
після отримання платіжок за півміся-
ця опалення їхніх помешкань. Тут на-
самперед вражає різниця сум оплати 
за тепло в однаковісіньких квартирах. 
До того ж з рахунків навіть фаховим 
комунальникам не зовсім зрозуміло, 
чи нараховано суму лише за 17 днів 
жовтня, чи за повний календарний мі-
сяць, тобто наперед.

Соцмережі захлинаються від обу-
рення харків’ян. За повідомленнями 
користувачів, сума за двокімнатну 
квартиру становить із субсидією 741 
гривню, трикімнатна без субсидії обі-
йшлася в 1400—1673 гривні. Раніше 
ж за опалення двокімнатного помеш-

кання потрібно було 
віддати 654 гривні, три-
кімнатного — майже 900.

Збивають з пантелику харківських 
споживачів і суми оплати обігріву 
квартир за весь місяць, і проведені 
Харківськими тепловими мережами 
перерахунки нарахувань за централі-
зоване опалення за січень 2016 року.

На думку харків’янина нині пенсіоне-
ра Валентина Антонова, зарадити меш-
канцям квартир тут певною мірою мо-
же ОСББ. Він з дружиною живе у дво-
кімнатній квартирі будинку, яким управ-
ляє об’єднання співвласників багато-
квартирних будинків. Завдяки тому, що 
в будинку встановлено прилади обліку 
тепла, які залежно від температури по-
вітря мешканці не лінуються регулюва-
ти вручну, йому за два тижні жовтня ви-
ставили рахунок усього на 170 гривень.

Справді, в будинках, де встановле-
но лічильники тепла, хоч і є певні роз-
біжності в рахунках за теплопостачан-
ня, проте суми нижчі. Але як бути тим 
5000 багатоповерхівок, де КП «Харків-
ські теплові мережі» провалило міську 
інвестиційну програму обладнання бу-
динків приладами обліку теплоенергії?

На початку новог о опалювально-
го сезону харків’яни дізналися, що із 
запланованих 5000 будинків лічиль-
никами тепла обладнано всього 250, 
або лише 5%.

Директор КП «ХТМ» виправдовує 
невиконання інвестиційної програ-
ми тим, що на початку року в момент 
планування встановлення лічильників 
тарифи були нижчими і рівень оплати 
городянами послуг тепломереж пере-
вищував 100%. Та чи легше від цього 
харків’янам, які після отримання лис-
топадових платіжок падають від ново-
го виду лихоманки — теплової.Міста переходять 

на індивідуальне 
опалення
Цього року на Вінниччині тариф на 

централізоване опалення одно-
го квадратного метра в будинках, де 
немає лічильників тепла, порівняно з 
минулим зріс удвічі. І хоч у вінницько-
му ЖЕКу до каси була довга черга, не 
чув, щоб люди обурювалися чимали-
ми сумами в платіжках. 

«У нашому будинку є лічильник. Роз-
ділили гігакалорії на всіх, і вийшло, що 
за опалення трикімнатної квартири в 
жовтні маю заплатити 906 гривень. І це 
ж за півмісяця, крім того, морозів май-
же не було. А взимку, напевне, вартість 
тепла зросте у рази. Тому оформляти-
му субсидію», — розповів Микола.

У департаменті ЖКГ, енергетики та 
інфраструктури ОДА повідомили, що 
порівняно з жовтнем минулого року 
трохи зменшилась активність насе-
лення щодо оплати комунальних по-
слуг. Та люди розуміють, що держава 
частину витрат взяла на себе. Так, у 
Вінниці майже 53% домогосподарств 
отримують субсидії, а загалом в об-
ласті 330 636 (у регіоні понад 1,6 міль-
йона осіб). На сайті облдержадміні-
страції повідомлено, що «за жовтень 
загальний рівень компенсації сім’ям 
під час нарахування субсидії стано-
вить 80%». 

Цікаво, що протягом останніх років 
за рішенням органів місцевого само-
врядування багато міст повністю пе-
рейшли на індивідуальне опалення в 
житловому секторі. Наприклад, Бар, 
Гнівань, Жмеринка, Тиврів, Хмільник. 
Централізоване для населення за-
лишилося у Вінниці та Могилеві-По-
дільському. В останньому тариф та-

кий: одна Гкал коштує 1124,6 гривні, 
один квадратний метр — 34,23 грив-
ні. В обласному центрі ціна різна: КП 
«Вінницяміськтеплоенерго» відповід-
но 1278,53 гривні та 30,96, ДП «Те-
плокомуненерго Маяк» — 1373,1 та 
33,07, КП «Вінницяоблтеплоенерго» 
— 1494,3 та 39,15 гривні. 

«За нашими розрахунками, за на-
явності будинкового приладу обліку 
та регулювання теплової енергії вар-
тість централізованого опалення тро-
хи нижча, ніж індивідуального, але це 
при низьких температурах», — зазна-
чила начальник відділу комунально-
го господарства департаменту ЖКГ, 
енергетики та інфраструктури ОДА 
Марія Зонова. З її слів, значний відсо-
ток багатоповерхівок обладнано при-
ладами обліку і регулювання тепла і 
робота щодо цього триває.

Тож в області є дві системи опален-
ня — індивідуальне та централізова-
не. Крім цього, є залишок від радян-
ського (централізоване без прила-
дів обліку), за якого оплата за тепло 
для мешканців цих будинків може бу-
ти найбільшою. А також є суржик, ко-
ли в одній багатоповерхівці поєднано 
централізоване й індивідуальне опа-
лення, де перше гріє підлогу, стелю, а 
нерідко й бокові стіни автономникам, 
здешевлюючи їм тепло.

Субсидії — ознака бідності, і щоб 
залишити їх у минулому, треба вста-
новлювати прилади обліку, індивіду-
альні теплові пункти та робити термо-
модернізацію будинків. Бо що вища 
енергоефективність будинку, то мен-
ша сума у платіжках.

Чи реальні втрати 
декларують 
комунальники?

До речі. Мінрегіон розпочав перевірку підприємств тепло-
постачання на предмет реальності витрат, які вони подали На-
ціональній комісії, що здійснює державне регулювання у сфе-
рах енергетики та комунальних послуг (НКРЕКП). Про це пові-
домив віце-прем’єр-міністр — міністр регіонального розвитку, 
будівництва та ЖКГ Геннадій Зубко. За повідомленням прес-
служби Мінрегіону, робоча група міністерства для перевірки 
визначила підприємства, діяльність яких регулює НКРЕКП, і ті, 
діяльність яких регулюють на місцевому рівні.

«Буде перевірено п’ять підприємств теплопостачання Київ-
ської, Львівської, Чернігівської та Рівненської областей. Ми пе-
ревіримо, чи відповідають дійсності витрати теплопостачальни-
ків, які вони надають НКРЕКП. А також обсяги виробництва та 
реалізації теплової енергії, зокрема населенню, результати фі-
нансово-господарської діяльності», — зауважив Геннадій Зубко. 
Перевірку здійснюють за дорученням Прем’єр-міністра України із 
залученням зацікавлених центральних органів виконавчої влади 
— Мінекономрозвитку, Мінфіну, Міненерговугілля, МВС, Держ-
енергоефективності, Держпродспоживслужби, Держаудитслуж-
би, ДФС, НКРЕКП, а також представників місцевих органів вла-
ди та органів місцевого самоврядування. 

ДУМКА ФАХІВЦЯ

Тетяна БоЙКо, 
експерт з питань ЖКГ: 

— Споживач має впливати на обсяг споживання, а не на ці-
ну. Питання ціни — це вартість гігакалорій. Там, де немає лічиль-
ника, це нараховується за нормою. Доки немає приладу обліку, 
хтось буде казати, що ця ціна є реалістичною, а хтось скаже, що 
вона нереалістична.
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Мешканці квартир з індивідуальним опаленням самі можуть регулювати 
використання газу, а отже, і суми оплати

Можна істотно заощадити
ДоСВіД. Початок цього опалювального 

сезону, точніше, нарахована плата за те-
пло шокувала багатьох українців. Але не 
всіх. І йдеться не лише про тих, хто отри-
мує субсидії, а про тих, хто підготував са-
ни влітку, тобто термомодернізував житло 
і тепер не переймається високими тари-
фами. Допомагає у цьому урядова програ-
ма «теплих» кредитів для ОСББ, завдяки 
якій люди отримують, по-перше, відшко-
дування частини тіла кредиту від держа-
ви. А по-друге, і на тривалу перспективу — 
можливість істотно заощаджувати. 

За словами голови Держенергоефектив-
ності Сергія Савчука, наприклад, після уте-
плення економія тепла для ОСББ стано-
вить у середньому 24%, після заміни вікон 
та дверей — ще 14%, після модернізації ін-
женерних систем — 12%, а після встанов-
лення ІТП — 10%. Модернізація освітлен-
ня дає змогу скоротити споживання елек-
троенергії на 71%. Утеплення приватно-
го будинку — зменшити споживання газу 
в середньому на 29%, модернізація систе-
ми опалення і вентиляції — ще на 21%. Піс-
ля заміни вікон на енергоефективні еконо-
мія газу для приватного будинку становить 
12%, а тепла для квартири —16%. 

Доказ цього — суми у платіжках у де-
яких ОСББ України, які наводить «Інфор-
маційний вісник уряду» та Держенерго-
ефективності.

Харків, ОСББ «Альма-Центр». 
За загальноміського тарифу 15 гривень 
за квадратний метр опалювальної площі 
мешканцям цього будинку два опалюваль-
ні тижні жовтня коштували всього 2,5 грив-
ні за квадратний метр. Тож однокімнат-
на квартира площею 40 квадратних метри 
сплатила за тепло 100 гривень, двокімнат-

на (50 квадратних метрів) — 125 гривень, 
трикімнатна (56 квадратних метрів) — 140.

Львів, ОСББ «Берегиня». Ціна те-
пла для мешканців цієї шестиповерхів-
ки становить 6,45 гривні за квадратний 
метр. Це стало можливим завдяки вста-
новленню будинкового лічильника тепла, 
нових вікон, модернізації освітлення, уте-
плення фасадів. Мешканці ж неутеплених 
будівель Львова та ще й без обліку тепла 
сплачують майже 26 гривень за квадрат. 

«Окрім економії, маємо й інші позитивні 
результати. У квартирах стало тепліше та 

комфортніше. Наша багатоповерхівка те-
пер як новобудова», — каже голова ОСББ 
Олександра Слободян.

Луцьк, ОСББ «Біном». Тариф на 
опалення у жовтні для мешканців цього бу-
динку становив 5,97 гривні за квадратний 
метр. Тож мешканці 30-метрової квартири 
заплатили за жовтень 179 гривень, квар-
тири 68 кв. метрів — 406. Усе це завдяки 
термомодернізації. Мешканцям не утепле-
них квартир за цей період за тепло нараху-
вали по 16,97 гривні за квадратний метр. 
Таких будинків ставатиме дедалі менше, 
адже Луцьк активно термомодернізується. 

«На прикладі Луцька ми довели, що лю-
ди готові змінювати і модернізувати своє 
житло. У 2015—2016 роках 10 ОСББ міста 
ефективно скористалися «теплими» кре-
дитами. У результаті дев’ятиповерхівка, 
яка раніше споживала тепла на 600 ти-
сяч гривень, після модернізації й енергое-
фективних заходів споживає на 300 тисяч. 
Тож за п’ять років за підтримки держави 
можна вдвічі зменшити споживання газу в 
житловому секторі», — каже голова ради 
ОСББ Луцька Роман Бондарук.

Київ, ОСББ «Автотранс портник-2». 
Вартість тепла за метр квадратний опа-
лювальної площі у жовтні тут становила 
6,85 гривні. Зокрема за опалення однокім-
натної квартири 31,2 кв. м люди заплати-
ли 207 гривень, за 60-метрову — 391. Ці-
на ж опалення квадратного метра в будин-
ках Києва без утеплення та індивідуально-
го теплового пункту (ІТП) становить 32,97 
гривні. ОСББ утеплило стіни, встановило 
ІТП та погодні регулятори, будинковий те-
пловий лічильник. Отже, і в столичних бу-
динках можна заощаджувати. 

КОМПЕТЕНТНО

Сергій САВчУК, 
голова Державного 
агентства 
з енергоефективності 
та енергозбереження 
України:

— Цієї осені попит ОСББ на програму 
побив усі раніше зафіксовані рекорди. 
Щотижня по урядову допомогу почали 
звертатися не 5—10 ОСББ, а вдвічі біль-
ше — 15—20. Сьогоднішні результати мо-
ніторингу чинності програми переверши-
ли наші очікування: майже 30 ОСББ з різ-
них регіонів країни залучили кредитні ко-
шти на підвищення енергоефективності 
своїх будинків. Це найяскравіший доказ 
того, що мешканці багатоповерхівок усві-
домили значущість проведення комплек-
сних заходів з економії енергоресурсів, а 
також переваги участі у програмі, де май-
же половину витрат компенсує держава.



УРЯДОВИЙ КУР’ЄР, 29 листопада 2016 року, вівторок, № 224 www.ukurier.gov.uawww.ukurier.gov.ua8 9

жкг: актуальна тема

Комунальний парадокс

«Коли стає в кімнаті прохолод-
но, виходжу на хвильку на бал-

кон, де холод пробирає до кісток. 
Зате коли повертаюся — здається, 
що в квартирі спекотний Ташкент». 
«Ой, а я платіжку своєму дідові да-
ла. Він сердиться: сама, мовляв, чо-
му не прочитаєш, у тебе зір кращий. 
А я кажу, що очі заплющила, гляну-
ти боюся». «Якщо раніше говорили: 
хто спить — той їсть, то тепер можна 
переінакшити: хто спить — той грієть-
ся». Ось такі розмови на тему тари-
фів за опалення в місті.

Багато хто запанікував, одержавши 
квитанцію на сплату за тепло, адже чо-
тиризначні цифри відбирають їжу, одяг, 
а в багатьох — і комфорт: у тих, хто має 
змогу регулювати обігрів оселі, на тер-
мометрах — бадьорі 18 градусів, а то й 
менше. Однак схоже, це не дуже допо-
могло. Рахунок за газ розрісся.

Та в Чернігові є один комунальний 
парадокс, за якого господарі двох од-
накових за площею квартир у різних 
мікрорайонах міста заплатять різні 
суми. Річ у тому, що тепло в місті да-
ють два підприємства, які виставля-

ють неоднакові тарифи: Чернігівська 
ТЕЦ вимагає сплатити за квадратний 
метр опалювальної площі 29,74 грив-
ні, а облтеплокомуненерго — 33,88 
гривні. Якщо порівняти дві середньо-
го розміру двокімнатні квартири (43 
квадратних метри), то їх рахунки за 
тепло становлять відповідно 1278,82 
та 1456,84 гривні. Різниця 178 гри-
вень здається не надто великою, але 
для тих, хто рахує копійки, відчутна. 
Тим більше, що за зимові місяці набі-
гає понад півтисячі гривень. 

Давно вже засуджено непопулярну 
практику порівнювати неприємну дій-
сність з іще гіршою. Та ми й не порів-
нюємо, навпаки, почали заздрити не 
тим, у кого просторе житло, в якому 
навіть собака має окрему кімнату, а 
тим, хто великою родиною тісниться 
в невеликих оселях: і тепліше гуртом, 
і квитанції не такі жахливі, як у при-
міських котеджах. 

Як не крути, а треба економи-
ти. І без приладів обліку в цій спра-
ві не обійтися. Знайома вчителька 
похвалилася, що завдяки лічильни-
ку з регулятором температури, вста-

новленому в під’їзді, 
за о бігрів двокімнатної 
квартири в жовтні вона заплатила 
347 гривень. Звісно, з настанням хо-
лодів ця сума зросте. Однак вона все 
одно буде меншою, ніж у роздутих та-
рифах будинків, які не мають прила-
дів обліку.

Ще краще почуваються власни-
ки котлів на альтернативному паливі. 
Тут вигода очевидна. Хоч вартість та-
кого котла перекриється лише через 
два-три роки. 

Та що там про окремих господа-
рів говорити, коли ціле місто облас-
ного значення готове перейти на за-
міщення газу альтернативними дже-
релами енергії й шукає інвесторів, 
які допоможуть втілити ці проекти в 
життя. Це місто Ніжин, у якому тари-
фи за опалення більші, ніж в облас-
ному центрі. За жовтень ніжинці пла-
тили за тарифом, більшим ніж в об-
ласному центрі і, напевне, в Україні 
— 51,01 гривні за квадратний метр. 
Тобто за обігрів двокімнатної кварти-
ри тут змушені були віддати понад 2 
тисячі гривень.

Темою місяця в листопаді можна назвати тему 
платіжок, які люди отримали за використане у жовтні 
тепло. Не лише споживачі дивувалися і обурювалися. 
Побачивши чотиризначні цифри, нараховані у столиці, на це 
звернули увагу в уряді й доручили розібратися із ситуацією. 
А як оплату за опалення нарахували в регіонах України? 
Про це дізнавалися журналісти «Урядового кур’єра». Не заплатимо — не нагріємося!

Сторінку підготували Олег ЧЕБАН, Володимир ГАЛАУР, Роман КИРЕЙ, Микола ШОТ, Олександр ДАНИЛЕЦЬ, Євдокія ТЮТЮННИК, Інна КОСЯНЧУК, «Урядовий кур’єр»

Звикаємо жити 
за європейськими нормами
На Полтавщині космічні платіжки 

за тепло шокували простих лю-
дей (отримувачів послуг ПАТ «Пол-
таваобленерго»), хоч споживачі й 
були готові до подорожчання. З іні-
ціативи профспілок та окремих по-
літичних партій полтавці навіть ви-
ходили на акції протесту. Чи не най-
більше цифри в платіжках ошеле-
шили кременчуківців, які за спожи-
те впродовж 20 днів жовтня тепло 
заплатять 42,45 гривні за квадрат-
ний метр. 

— Навіть субсидії не порадували 
людей, оскільки в платіжках стоять 
суми, в кілька разів більші, ніж вка-
зана в субсидії обов’язкова частка 
сплати за отримані послуги. Чітко-
го пояснення щодо того, чим керу-
валося ПАТ «Полтаваобленерго», 
нараховуючи оплату, немає, — пові-
домили в прес-службі Кременчуць-
кої міськради.

В обленерго звинувачення на 
свою адресу відкидають, поясню-
ють, що жодних нарахувань за по-
слугу з централізованого опалення, 
які Полтаваобленерго надає меш-
канцям житлових будинків, не об-
ладнаних будинковими та квартир-
ними приладами обліку, підприєм-
ство не проводить і не може цього 
робити. За розпорядженням Кре-
менчуцької міськради від 11 жов-
тня цього року, опалювальний пе-
ріод 2016—2017 років для спожива-
чів ПАТ «Полтаваобленерго» роз-
почався 12 жовтня. Нарахування 
за спожите у жовтні тепло підпри-
ємство проводило, керуючись по-
становою НКРЕКП №1101 від 1 
липня 2016 року, згідно з якою ці-

на на теплову енергію зросла май-
же вдвічі — до 30,32 гривні за ква-
дратний метр (торік вона станови-
ла 14,75 гривні). Крім того, згідно 
з урядовою постановою № 1037 від 
30.10.2015 року, що набула чиннос-
ті 19.12.2015 року, сума у платіжці 
залежить від фактичної температу-
ри зовнішнього повітря в розрахун-
ковому місяці. 

Погода у жовтні зіграла з кремен-
чуківцями злий жарт. Середня тем-
пература з 12 по 31 жовтня 2016 ро-
ку становила +3,2 градуса за Цель-
сієм, а в тарифі на послугу з опа-
лення враховано +6,9 градуса. Під 
час формування ціни на послугу 
опалення його вартість (з урахуван-
ням коефіцієнта перерахунку, що 
залежить від фактичної температу-
ри повітря в розрахунковому місяці) 
було збільшено порівняно із вста-
новленим тарифом у 1,4 раза — до 
42,45 гривні за квадратний метр. Усі 
ці чинники призвели до майже три-
разового підвищення вартості по-
слуги порівняно з відповідним пе-
ріодом торік. Застосування розра-
хованого тарифу жовтня 2016 ро-
ку проводили виключно за кількість 
днів фактичного надання послуг з 
централізованого опалення за гра-
фіком підключення споживача цен-
тралізованого опалення від джере-
ла теплопостачання — Кременчуць-
кої ТЕЦ. ПАТ «Полтаваобленерго» 
жодним чином не може вплинути 
на зменшення цін на централізова-
не опалення.

Проте таке пояснення не задо-
вольняє жителів наддніпрянсько-
го міста. Хоч би тому, що в Полтаві 

вартість опалення квадратного ме-
тра квартири становить 19,78 грив-
ні. А в Полтавському територіаль-
ному відділенні АМКУ, до якого ке-
рівництво Кременчуцької міськра-
ди звернулося щодо перевірки пра-
вильності нарахування таких оплат, 
начебто відмовилися розглядати це 
питання. Тож Кременчуцький місь-
кий голова Віталій Малецький зму-
шений був дати доручення відпо-
відним службам виконкому Кремен-
чуцької міськради спрямувати та-
кий лист в АМКУ. 

— У Кремен чу ці справд і є питання 
до ПАТ «Полтаваобл енерго». З’я со-
ву ємо. Треба, щоб усі підприємства 
в області проводили розрахунки од-
наково, — сказав начальник управ-
ління ЖКГ Полтавської ОДА Едуард 
Рева. І принагідно повідомив, що як 
пересічний громадянин також не за-
доволений тарифами на тепло, які 
за останні два роки зросли майже 
у 5 разів. А все через здорожчання 
енергоносіїв, зокрема природного 
газу. 80% тарифу — вартість газу. 
«Я теж плачу за енергоносії й теж 
дивлюся рахунки за електроенер-
гію, за газ, і вони теж ставлять мене 
у неприємне становище. Пільг у ме-
не немає», — розповідав він. З йо-
го слів, він живе у звичайній місь-
кій квартирі і платить за комуналь-
ні послуги 1,5 тисячі гривень щомі-
сяця. Попри це, Едуард Рева закли-
кав полтавців сплатити за тепло за 
новими тарифами. Щоб у комуналь-
них підприємств не виникали борги, 
через які їх можуть приватизувати. 
Бо якщо це станеться, за тепло до-
ведеться платити ще більше.

Завищені рахунки здивували людей

Одним із перших у країні розпо-
чав опалювальний сезон Терно-

піль — 10 жовтня. Це була радісна по-
дія. Зате смутком повіяло на початку 
листопада, коли надійшли рахунки за 
опалення за жовтень. Суми виклика-
ли в когось збентеження, у когось на-
віть потрясіння. І це, треба зауважи-
ти, оплата, по-перше, не за повний 
місяць, а по-друге, у жовтні вартість 
централізованого опалення за один 
квадратний метр площі становила 19 
гривень 81 копійку, тобто на 35% мен-
ше від тарифу (30,52 гривні), встанов-
леного НКРЕКП. Зрозуміло, що коли 
вдарять пекучі морози, тоді за тепло 
доведеться платити значно більше.

Проте місцева преса наводила 
факти, що чимало тернополян усе-та-
ки за жовтень отримали завищені (на 
понад 30%) рахунки за опалення, до 
того ж як ті, хто здатен сам сплатити 
за послуги з теплокористування, так 
і ті, хто оформив субсидії. Скажімо, 
місячне опалення двокімнатної квар-
тири площею 50 квадратних метрів 
за тарифом 19,81 гривні за квадрат-
ний метр опалювальної площі мало б 
обійтися в тисячу гривень. Одній па-

ні саме на таку суму надійшов раху-
нок за тепло, попри те, що вона меш-
кає у двокімнатній квартирі меншої 
площі (45 квадратних метрів) та отри-
мує адресну безготівкову допомогу 
на погашення витрат з оплати житло-
во-комунальних послуг. Щоправда, в 
управлінні соцзахисту на це відреа-
гували й пояснили, що не встигли ще 
нарахувати цій жінці субсидію. 

Загалом на Тернопільщині субсидії 
оформили понад 200 тисяч домогос-
подарств — 54,6% загальної кількос-
ті. Директор департаменту з питань 
соцзахисту ОДА Вадим Боярський 
упевнений, що ця цифра зростатиме. 
Тож за результатами листопада очі-
кують, що по субсидії звернуться ще 
майже 20 тисяч краян, а в грудні — 
до 10 тисяч. Сума нарахувань в об-
ласті з початку року становить 1,3 мі-
льярда гривень — це значне зростан-
ня порівняно з таким самим періодом 
торік. Тоді було понад 365 мільйонів 
гривень.

З кожним сезоном суми за опа-
лення різко зростають, а в області 
ще мляво беруться до встановлен-
ня лічильників тепла, які б допомо-

гли краянам сплачу-
вати за фактично ви-
користану теплову енергію і не пла-
тити за втрати тепла від котелень 
до мереж будинків. За даними роз-
рахунків Національного екологічно-
го центру України, на Тернопіллі лі-
чильники тепла встановлено лише у 
7% будинків, а це один з найгірших 
показників. Щоправда, Тернопіль-
ська міська рада вирішила облад-
нати тепломірами всі багатоповер-
хівки. Зрозуміло, роботи вистачить 
на цілий рік, якщо й не на більше. 
Принаймні протягом опалювально-
го сезону мають намір встановити 
лічильники тепла, які придбають за 
кошти з міського бюджету. На це пе-
редбачено 4 мільйони гривень. Інші 
ж будинки обладнуватимуть тепло-
мірами за рахунок інвестицій Світо-
вого банку й ЄБРР. Як каже міський 
голова Сергій Надал, після встанов-
лення будинкових лічильників тепла 
оплачуватимуть рахунки й ті, хто 
має індивідуальне опалення. Що-
правда, лише за площу спільного 
користування — сходові клітки, го-
рища та підвали. 

Тепер слово за правоохоронцями

Від початку опалювального сезо-
ну вже чотири рази припиняла ро-

боту значна частина котелень, які по-
стачають тепло для жителів міста Смі-
ла на Черкащині. Цими днями в міс-
ті не працювало 17 котелень. Як пояс-
нюють енергетики, причина у неврегу-
льованості питання з лімітами на по-
стачання газу. Городян забезпечує 
теплом приватне підприємство ТОВ 
«Сміла Енергоінвест». Роботу коте-
лень воно тепер відновлює тільки піс-
ля втручання обласної влади. За да-
ними профільного управління ОДА, 
«Сміла Енергоінвест» заборгувало 
за спожитий газ разом зі штрафними 
санкціями понад 90 мільйонів гривень. 

Свого часу міська влада укла-
ла з цим підприємством угоду про 
спільну діяльність, за якою ТОВ 
зобов’язалося надавати споживачам 
високоякісні послуги. Натомість жи-

телі міста змушені сидіти в холодних 
квартирах, а приватна компанія заліз-
ла в борги, маніпулює з теплом. І це 
попри те, що рівень розрахунків спо-
живачів міста за надані послуги — 
132%. 

Сміляни не дочекались адекват-
ної реакції міської влади на ситуацію. 
Попри критичну ситуацію, навіть в. о. 
міського голови зараз немає — він у 
відпустці. Жителі міста змушені звер-
татися по допомогу до обласної вла-
ди. Ще після першого відключення ко-
телень від газопостачання міській ра-
ді й теплопостачальному підприєм-
ству запропонували алгоритм дій для 
врегулювання конфлікту. Зокрема 
йшлося про погашення поточної за-
боргованості обсягом понад 3 мільйо-
ни гривень для отримання лімітів. 

Проте ТОВ «Сміла Енергоінвест», 
як розповів голова ОДА Юрій Тка-

ченко, до останньо-
го не виконувало своєї 
частини зобов’язань. І лише на за-
сіданні комісії з надзвичайних ситу-
ацій, де обговорювали це питання, 
представник підприємства повідо-
мив, що кілька годин тому борг по-
гасили. 

Однак як вирішили в ОДА, да-
лі так тривати не може. Городяни 
не мають страждати від безвідпові-
дальності одних та безініціативності 
інших. Спеціальна комісія облдерж-
адміністрації, яка розглянула пи-
тання, рекомендувала голові ОДА 
звернутися до головного управлін-
ня Нацполіції та прокуратури облас-
ті з проханням перевірити інформа-
цію про зрив опалювального сезону 
в Смілі, спричинений бездіяльністю 
ТОВ «Сміла Енергоінвест». Перевір-
ка триває.

Теплова лихоманка

Найбільше шокували перші рахун-
ки за новими тарифами за спожи-

те в жовтні тепло жителів Балаклії — 
вони чи не найбільші в Україні. Так, за 
словами балаклійця Дмитра Світлич-
ного, за трикімнатну квартиру пло-
щею 65 квадратних метрів його сім’я, 
що оформила субсидію, заплатила за 
20 днів обігріву 981 гривню 59 копійок. 
Сума субсидії становить 1349 гри-
вень. А ось його товариш, що мешкає 
в схожій трикімнатній, виклав 2800 
гривень. Як розповів Дмитро, в обох 
будинках встановлено лічильники. 
Ось тільки більшість сусідів його това-
риша перейшла на індивідуальне опа-
лення, тож загальнобудинковий раху-
нок комунальники розділили на зна-
чно меншу кількість споживачів. Те-
пло в однокімнатній балаклійцям обі-
йшлося в середньому в 1300 гривень, 
або по 65 гривень за добу. У райцен-
трі встановлено тариф з розрахунку 
38,5 гривні за кожен квадратний метр 
за місяць (до підвищення тариф ста-
новив 20,46 за кв. м).

Не менше валідолу та заспокійли-
вих довелося вживати й харків’янам 
після отримання платіжок за півміся-
ця опалення їхніх помешкань. Тут на-
самперед вражає різниця сум оплати 
за тепло в однаковісіньких квартирах. 
До того ж з рахунків навіть фаховим 
комунальникам не зовсім зрозуміло, 
чи нараховано суму лише за 17 днів 
жовтня, чи за повний календарний мі-
сяць, тобто наперед.

Соцмережі захлинаються від обу-
рення харків’ян. За повідомленнями 
користувачів, сума за двокімнатну 
квартиру становить із субсидією 741 
гривню, трикімнатна без субсидії обі-
йшлася в 1400—1673 гривні. Раніше 
ж за опалення двокімнатного помеш-

кання потрібно було 
віддати 654 гривні, три-
кімнатного — майже 900.

Збивають з пантелику харківських 
споживачів і суми оплати обігріву 
квартир за весь місяць, і проведені 
Харківськими тепловими мережами 
перерахунки нарахувань за централі-
зоване опалення за січень 2016 року.

На думку харків’янина нині пенсіоне-
ра Валентина Антонова, зарадити меш-
канцям квартир тут певною мірою мо-
же ОСББ. Він з дружиною живе у дво-
кімнатній квартирі будинку, яким управ-
ляє об’єднання співвласників багато-
квартирних будинків. Завдяки тому, що 
в будинку встановлено прилади обліку 
тепла, які залежно від температури по-
вітря мешканці не лінуються регулюва-
ти вручну, йому за два тижні жовтня ви-
ставили рахунок усього на 170 гривень.

Справді, в будинках, де встановле-
но лічильники тепла, хоч і є певні роз-
біжності в рахунках за теплопостачан-
ня, проте суми нижчі. Але як бути тим 
5000 багатоповерхівок, де КП «Харків-
ські теплові мережі» провалило міську 
інвестиційну програму обладнання бу-
динків приладами обліку теплоенергії?

На початку новог о опалювально-
го сезону харків’яни дізналися, що із 
запланованих 5000 будинків лічиль-
никами тепла обладнано всього 250, 
або лише 5%.

Директор КП «ХТМ» виправдовує 
невиконання інвестиційної програ-
ми тим, що на початку року в момент 
планування встановлення лічильників 
тарифи були нижчими і рівень оплати 
городянами послуг тепломереж пере-
вищував 100%. Та чи легше від цього 
харків’янам, які після отримання лис-
топадових платіжок падають від ново-
го виду лихоманки — теплової.Міста переходять 

на індивідуальне 
опалення
Цього року на Вінниччині тариф на 

централізоване опалення одно-
го квадратного метра в будинках, де 
немає лічильників тепла, порівняно з 
минулим зріс удвічі. І хоч у вінницько-
му ЖЕКу до каси була довга черга, не 
чув, щоб люди обурювалися чимали-
ми сумами в платіжках. 

«У нашому будинку є лічильник. Роз-
ділили гігакалорії на всіх, і вийшло, що 
за опалення трикімнатної квартири в 
жовтні маю заплатити 906 гривень. І це 
ж за півмісяця, крім того, морозів май-
же не було. А взимку, напевне, вартість 
тепла зросте у рази. Тому оформляти-
му субсидію», — розповів Микола.

У департаменті ЖКГ, енергетики та 
інфраструктури ОДА повідомили, що 
порівняно з жовтнем минулого року 
трохи зменшилась активність насе-
лення щодо оплати комунальних по-
слуг. Та люди розуміють, що держава 
частину витрат взяла на себе. Так, у 
Вінниці майже 53% домогосподарств 
отримують субсидії, а загалом в об-
ласті 330 636 (у регіоні понад 1,6 міль-
йона осіб). На сайті облдержадміні-
страції повідомлено, що «за жовтень 
загальний рівень компенсації сім’ям 
під час нарахування субсидії стано-
вить 80%». 

Цікаво, що протягом останніх років 
за рішенням органів місцевого само-
врядування багато міст повністю пе-
рейшли на індивідуальне опалення в 
житловому секторі. Наприклад, Бар, 
Гнівань, Жмеринка, Тиврів, Хмільник. 
Централізоване для населення за-
лишилося у Вінниці та Могилеві-По-
дільському. В останньому тариф та-

кий: одна Гкал коштує 1124,6 гривні, 
один квадратний метр — 34,23 грив-
ні. В обласному центрі ціна різна: КП 
«Вінницяміськтеплоенерго» відповід-
но 1278,53 гривні та 30,96, ДП «Те-
плокомуненерго Маяк» — 1373,1 та 
33,07, КП «Вінницяоблтеплоенерго» 
— 1494,3 та 39,15 гривні. 

«За нашими розрахунками, за на-
явності будинкового приладу обліку 
та регулювання теплової енергії вар-
тість централізованого опалення тро-
хи нижча, ніж індивідуального, але це 
при низьких температурах», — зазна-
чила начальник відділу комунально-
го господарства департаменту ЖКГ, 
енергетики та інфраструктури ОДА 
Марія Зонова. З її слів, значний відсо-
ток багатоповерхівок обладнано при-
ладами обліку і регулювання тепла і 
робота щодо цього триває.

Тож в області є дві системи опален-
ня — індивідуальне та централізова-
не. Крім цього, є залишок від радян-
ського (централізоване без прила-
дів обліку), за якого оплата за тепло 
для мешканців цих будинків може бу-
ти найбільшою. А також є суржик, ко-
ли в одній багатоповерхівці поєднано 
централізоване й індивідуальне опа-
лення, де перше гріє підлогу, стелю, а 
нерідко й бокові стіни автономникам, 
здешевлюючи їм тепло.

Субсидії — ознака бідності, і щоб 
залишити їх у минулому, треба вста-
новлювати прилади обліку, індивіду-
альні теплові пункти та робити термо-
модернізацію будинків. Бо що вища 
енергоефективність будинку, то мен-
ша сума у платіжках.

Чи реальні втрати 
декларують 
комунальники?

До речі. Мінрегіон розпочав перевірку підприємств тепло-
постачання на предмет реальності витрат, які вони подали На-
ціональній комісії, що здійснює державне регулювання у сфе-
рах енергетики та комунальних послуг (НКРЕКП). Про це пові-
домив віце-прем’єр-міністр — міністр регіонального розвитку, 
будівництва та ЖКГ Геннадій Зубко. За повідомленням прес-
служби Мінрегіону, робоча група міністерства для перевірки 
визначила підприємства, діяльність яких регулює НКРЕКП, і ті, 
діяльність яких регулюють на місцевому рівні.

«Буде перевірено п’ять підприємств теплопостачання Київ-
ської, Львівської, Чернігівської та Рівненської областей. Ми пе-
ревіримо, чи відповідають дійсності витрати теплопостачальни-
ків, які вони надають НКРЕКП. А також обсяги виробництва та 
реалізації теплової енергії, зокрема населенню, результати фі-
нансово-господарської діяльності», — зауважив Геннадій Зубко. 
Перевірку здійснюють за дорученням Прем’єр-міністра України із 
залученням зацікавлених центральних органів виконавчої влади 
— Мінекономрозвитку, Мінфіну, Міненерговугілля, МВС, Держ-
енергоефективності, Держпродспоживслужби, Держаудитслуж-
би, ДФС, НКРЕКП, а також представників місцевих органів вла-
ди та органів місцевого самоврядування. 

ДУМКА ФАХІВЦЯ

Тетяна БоЙКо, 
експерт з питань ЖКГ: 

— Споживач має впливати на обсяг споживання, а не на ці-
ну. Питання ціни — це вартість гігакалорій. Там, де немає лічиль-
ника, це нараховується за нормою. Доки немає приладу обліку, 
хтось буде казати, що ця ціна є реалістичною, а хтось скаже, що 
вона нереалістична.
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Мешканці квартир з індивідуальним опаленням самі можуть регулювати 
використання газу, а отже, і суми оплати

Можна істотно заощадити
ДоСВіД. Початок цього опалювального 

сезону, точніше, нарахована плата за те-
пло шокувала багатьох українців. Але не 
всіх. І йдеться не лише про тих, хто отри-
мує субсидії, а про тих, хто підготував са-
ни влітку, тобто термомодернізував житло 
і тепер не переймається високими тари-
фами. Допомагає у цьому урядова програ-
ма «теплих» кредитів для ОСББ, завдяки 
якій люди отримують, по-перше, відшко-
дування частини тіла кредиту від держа-
ви. А по-друге, і на тривалу перспективу — 
можливість істотно заощаджувати. 

За словами голови Держенергоефектив-
ності Сергія Савчука, наприклад, після уте-
плення економія тепла для ОСББ стано-
вить у середньому 24%, після заміни вікон 
та дверей — ще 14%, після модернізації ін-
женерних систем — 12%, а після встанов-
лення ІТП — 10%. Модернізація освітлен-
ня дає змогу скоротити споживання елек-
троенергії на 71%. Утеплення приватно-
го будинку — зменшити споживання газу 
в середньому на 29%, модернізація систе-
ми опалення і вентиляції — ще на 21%. Піс-
ля заміни вікон на енергоефективні еконо-
мія газу для приватного будинку становить 
12%, а тепла для квартири —16%. 

Доказ цього — суми у платіжках у де-
яких ОСББ України, які наводить «Інфор-
маційний вісник уряду» та Держенерго-
ефективності.

Харків, ОСББ «Альма-Центр». 
За загальноміського тарифу 15 гривень 
за квадратний метр опалювальної площі 
мешканцям цього будинку два опалюваль-
ні тижні жовтня коштували всього 2,5 грив-
ні за квадратний метр. Тож однокімнат-
на квартира площею 40 квадратних метри 
сплатила за тепло 100 гривень, двокімнат-

на (50 квадратних метрів) — 125 гривень, 
трикімнатна (56 квадратних метрів) — 140.

Львів, ОСББ «Берегиня». Ціна те-
пла для мешканців цієї шестиповерхів-
ки становить 6,45 гривні за квадратний 
метр. Це стало можливим завдяки вста-
новленню будинкового лічильника тепла, 
нових вікон, модернізації освітлення, уте-
плення фасадів. Мешканці ж неутеплених 
будівель Львова та ще й без обліку тепла 
сплачують майже 26 гривень за квадрат. 

«Окрім економії, маємо й інші позитивні 
результати. У квартирах стало тепліше та 

комфортніше. Наша багатоповерхівка те-
пер як новобудова», — каже голова ОСББ 
Олександра Слободян.

Луцьк, ОСББ «Біном». Тариф на 
опалення у жовтні для мешканців цього бу-
динку становив 5,97 гривні за квадратний 
метр. Тож мешканці 30-метрової квартири 
заплатили за жовтень 179 гривень, квар-
тири 68 кв. метрів — 406. Усе це завдяки 
термомодернізації. Мешканцям не утепле-
них квартир за цей період за тепло нараху-
вали по 16,97 гривні за квадратний метр. 
Таких будинків ставатиме дедалі менше, 
адже Луцьк активно термомодернізується. 

«На прикладі Луцька ми довели, що лю-
ди готові змінювати і модернізувати своє 
житло. У 2015—2016 роках 10 ОСББ міста 
ефективно скористалися «теплими» кре-
дитами. У результаті дев’ятиповерхівка, 
яка раніше споживала тепла на 600 ти-
сяч гривень, після модернізації й енергое-
фективних заходів споживає на 300 тисяч. 
Тож за п’ять років за підтримки держави 
можна вдвічі зменшити споживання газу в 
житловому секторі», — каже голова ради 
ОСББ Луцька Роман Бондарук.

Київ, ОСББ «Автотранс портник-2». 
Вартість тепла за метр квадратний опа-
лювальної площі у жовтні тут становила 
6,85 гривні. Зокрема за опалення однокім-
натної квартири 31,2 кв. м люди заплати-
ли 207 гривень, за 60-метрову — 391. Ці-
на ж опалення квадратного метра в будин-
ках Києва без утеплення та індивідуально-
го теплового пункту (ІТП) становить 32,97 
гривні. ОСББ утеплило стіни, встановило 
ІТП та погодні регулятори, будинковий те-
пловий лічильник. Отже, і в столичних бу-
динках можна заощаджувати. 

КОМПЕТЕНТНО

Сергій САВчУК, 
голова Державного 
агентства 
з енергоефективності 
та енергозбереження 
України:

— Цієї осені попит ОСББ на програму 
побив усі раніше зафіксовані рекорди. 
Щотижня по урядову допомогу почали 
звертатися не 5—10 ОСББ, а вдвічі біль-
ше — 15—20. Сьогоднішні результати мо-
ніторингу чинності програми переверши-
ли наші очікування: майже 30 ОСББ з різ-
них регіонів країни залучили кредитні ко-
шти на підвищення енергоефективності 
своїх будинків. Це найяскравіший доказ 
того, що мешканці багатоповерхівок усві-
домили значущість проведення комплек-
сних заходів з економії енергоресурсів, а 
також переваги участі у програмі, де май-
же половину витрат компенсує держава.
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СуСпільСтво

Роман КИРЕЙ,
«Урядовий кур’єр»

Завдяки активній спів-
праці з міжнародними

благодійними організація-
ми інвалідам та людям по-
хилого віку, які перебува-
ють в інтернатних закла-
дах Черкащини, поліпши-
ли побутові умови. Депар-
тамент соціального захис-
ту населення Черкаської
облдержадміністрації вже
кілька років поспіль залу-
чає для цього грантові
кошти. Налагоджено тісну
співпрацю з трьома по-
тужними організаціями —
фондами родини Нечитай-
ло та «Східна Європа», а
також із Турецьким агент-
ством зі співробітництва
та координації. Грантові
кошти спрямовують на ре-
монт приміщень інтерна-
тів та територіальних цен-
трів, придбання нових
меблів та необхідної побу-
тової техніки.

Із благодійною органі-
зацією «Фонд родини Не-
читайло» департамент
працює з минулого року.
Результатом співробіт-
ництва стала відчутна до-
помога відділенню соці-
ально-побутової адапта-
ції Канівського територі-
ального центру: для вете-
ранів придбали меблі,

офісну та побутову техні-
ку на суму 120 тисяч гри-
вень. У Звенигородський
будинок-інтернат для ін-
валідів та людей похилого
віку завезли сучасне про-
фесійне обладнання для
харчоблоку на загальну
суму майже 250 тисяч гри-
вень та придбали профе-
сійні пральні машини на
суму 380 тисяч гривень.

Не менш активна взає-
модія соціальних установ
області і з фондом «Схід-
на Європа». Нещодавно за
сприяння благодійної ор-
ганізації в області розпо-

чали роботу три центри
соціальної активності для
літніх людей. У стаціо-
нарному відділенні тери-
торіального центру соці-
ального обслуговування
Канівського району в селі
Степанці став до ладу
центр активного довголіт-
тя з бюджетом 223 тисячі
гривень, що дало змогу
провести ремонтні роботи
та обладнати кабінет лі-
кувальної фізкультури й
кімнату дозвілля. У тери-
торіальному центрі соці-
альної допомоги Придніп-
ровського району облаш-

товано соляну кімнату
для проведення процедур
галотерапії та тренажер-
ний зал (вартість проекту
283 тисячі гривень). За
участю фонду також за-
працював Центр активно-
го довголіття для людей
похилого віку на базі уп-
равління соціального за-
хисту Уманського міськ-
виконкому, до складу
якого входять комп’ютер-
ний клас, шахово-шашко-
вий клуб, гуртки фотос-
прави, народного співу та
хореографії. Вартість
проекту становить 250
тисяч гривень.

Триває реалізація двох
проектів за участю агент-
ства зі співробітництва та
координації при Раді мі-
ністрів Турецької Рес-
публіки, а саме — ремонт
харчоблоку, придбання
медичного обладнання
для реабілітаційного від-
ділення Черкаського гері-
атричного пансіонату та
проведення капітального
ремонту харчоблоку ста-
ціонарного відділення
Тальнівського територі-
ального центру соціаль-
ного обслуговування.

Загалом у цьому році в
області на реалізацію про-
ектів соціального спряму-
вання залучено близько 7
мільйонів гривень.

Активні фізичні вправи допоможуть зберегти бадьорість
духу і тіла в будь-якому віці  

Центр активного довголіття
запрацював на Черкащині
СОЦІАЛЬНА ПОЛІТИКА. За грантові кошти облаштовують
побут у геріатричних пансіонатах

Учасники АТО
отримують земельні
ділянки

Володимир ГАЛАУР, 
«Урядовий кур’єр»

ПІДТРИМКА. На Харківщині понад три тисячі воїнів, які
протистояли агресії Росії на Донбасі, вже отримали земельні
ділянки, а частина з них дооформляють документи. На почат-
ку другої декади листопада накази про передачу у власність
земельних ділянок отримали ще 125 учасників АТО. 75 з них
стали господарями земельних ділянок площею 1,75 гектара у
Вовчанському районі для ведення особистого сільського гос-
подарства, а 50 — власниками садових ділянок площею 12
соток у Зміївському районі.

«На відміну від наших побратимів у багатьох інших облас-
тях України, завдяки підтримці обласної держадміністрації ми
можемо отримати справді хорошу землю. Але отримавши ді-
лянку, кожен із нас мріє побудувати на ній будинок, і ми вдяч-
ні за те, що керівництво області та депутати Верховної Ради
нас почули та взяли на себе відповідальність за реалізацію
цих проектів», — сказав заступник голови ради Харківської
обласної громадської організації «Союз ветеранів АТО» Юрій
Корсунов.

Він також наголосив, що завдяки ефективній реалізації
Програми надання підтримки учасникам АТО для будівництва
та придбання житла в Харківській області на 2016 — 2018 ро-
ки цілком реальна перспектива придбання майже двома сот-
нями учасників АТО власного житла.

Голова Харківської облдержадміністрації Юлія Світлична по-
яснила, що вирішення житлового питання для учасників АТО
органічно доповнює Комплексну програму соціальної підтрим-
ки учасників антитерористичної операції, згідно з якою нада-
ють матеріальну допомогу воїнам та кошти на їх оздоровлен-
ня. Також успішно реалізуються проекти надання медичної і
психологічної допомоги та дві обласні програми, які передба-
чають співфінансування індивідуального житлового будівниц-
тва та довгострокове кредитування будівництва в селі.

Юлія Світлична запевнила, що кошти на реалізацію житло-
вої програми надаватимуть в необхідному обсязі. «Впевнена,
що депутатський корпус обласної ради нас підтримає. Буде-
мо намагатися поповнювати бюджет цієї програми на наступ-
ні роки», — повідомила вона.

Переселенці стають
підприємцями

Олег ЧЕБАН, 
«Урядовий кур’єр»

ЗАЙНЯТІСТЬ. На Вінниччині завершують виплату компен-
сацій за придбане обладнання в межах проекту ЄС «Центр
адаптації переселенців та підприємців із зони АТО та Криму у
Вінницькій області». Нещодавно ще двоє підприємців отрима-
ли на свої рахунки кошти на придбання необхідного для ве-
дення власного бізнесу. Як повідомили в департаменті міжна-
родного співробітництва та регіонального розвитку облдерж -
адміністрації, переможці конкурсу бізнес-планів у межах про-
екту вже отримали фінансову компенсацію на загальну суму
4,6 мільйона гривень.

Допомога дала можливість швидше адаптувати свій бізнес
на новому місці або розпочати такий. Наприклад, завдяки
цим коштам підприємець, який переїхав на Вінниччину з Лу-
ганщини, облаштував міні-сироварню з виробництва грецько-
го сиру, а родина, що перебралася з Донецької області, у рай-
онному центрі відкриває кафе сімейного відпочинку з окре-
мим куточком відпочинку для дітей. Підприємець, котрий зай-
мається ремонтом меблів, придбав машину для їх доставки
замовникам. Реалізують себе переселенці і в таких напрямах
зайнятості, як створення міні-ательє, класу з навчання іно-
земної мови, виробництво будівельних матеріалів тощо. Під
час впровадження проекту ЄС загалом вони створять в об-
ласті 124 робочі місця.

Жителі 
Луганщини питимуть
чисту воду  

Олена ОСОБОВА, 
«Урядовий кур’єр»

МИЛОСЕРДЯ. Селище Новотошківське стане першим в
Україні, де буде повністю замінено систему водопостачання
й мешканці зможуть отримувати якісну питну воду. Це стало
можливим завдяки тому, що представники Чеської гумані-
тарної організації «Людина в біді» передали селищу, котре
розташоване поблизу лінії розмежування, пластикові труби
загальною довжиною понад 7 км та комплектуючі для віднов-
лення системи водопостачання.

«Найближчим часом будівельна компанія почне прокла-
дення пластикової труби та підведення її до кожного житло-
вого будинку», — запевняє керівник військово-цивільної ад-
міністрації селища Новотошківське Сергій Шакун.

Працевлаштуватися
допоможе відеовакансія
НОВІТНІ ТЕХНОЛОГІЇ. У Запорізькій області щодня знаходять
роботу 160 осіб

Євген ЛОГАНОВ,
«Урядовий кур’єр»

Підтримка кожного, хто
потребує соціальної допо-
моги, підвищення соцстан-
дартів, мінімальної зар -
платні — конкретний крок
до підвищення добробу-
ту наших людей. Це заува-
жив директор департа-
менту соціального захисту
населення Запорізької
ОДА Ігор Мещан, який по-
відомив, що в області взя-
ли курс на збільшення
кількості робочих місць. А
для цього насамперед ре-
формують службу зайня-
тості.

— Реформування держ -
служби зайнятості розпо-
чалося з другого дня Рево-
люції гідності, — зазначи-
ла директор Запорізького
обласного центру зайня-
тості Ірина Дудник, — тож
ми змінюємося самі на по-
требу часу, на вимоги сус-
пільства, громади, робото-
давців, соціальних партне-
рів та пересічних грома-
дян. Нині переживаємо
час, коли необхідними умо-
вами для роботи постають
потреба в постійному роз-

витку та запровадження
інноваційних технологій.

Ірина Дудник також роз-
повіла, що Державна
служба зайнятості запро-
вадила кілька інноваційних
технологій. Зокрема, для
оперативного заповнення
вакансій пропонують без-
коштовні послуги: відеова-
кансії для роботодавців та
відеорезюме для шукачів

роботи. Всі ці матеріали
будь-хто може перегляну-
ти на офіційній сторінці об-
ласного центру зайнятості,
відеохостингу YouTube та
у Facebook. Також у роботі
центрів зайнятості області
запроваджено елементи
дистанційного навчання
безробітних, вживають за-
ходів з організації роботи з
розширенням переліку
професій та професійного
навчання.

Щойно стартував спіль-
ний проект служби зай-

нятості та неприбуткової
освітньої платформи Pro-
metheus. Відтепер клієн-
ти та працівники всіх цен-
трів зайнятості отрима-
ють безкоштовну можли-
вість навчатись онлайн у
кращих фахівців України
та світу. Перелік курсів
дуже великий, тож знай-
ти для себе щось цікаве
зовсім нескладно. Курси

діють у центрах зайня-
тості чи, за бажанням,
удома.

За даними директора
Бердянського міського
центру зайнятості Олени
Романової, налагоджено
співпрацю з міжнародними
та громадськими організа-
ціями в питаннях праце -
влаштування внутрішньо
переміщених осіб. А ди-
ректори Пологівського та
Більмацького районних
центрів зайнятості Василь
Сліпченко та Світлана

Боркун зазначили, що ма-
ють великий досвід роботи
з демобілізованими вій-
ськовими, їхньої соціаліза-
ції та повернення до мир-
ної праці, надання соціаль-
ної та психологічної допо-
моги.

За словами фахівців, си-
туація на ринку праці не-
легка, проте кожного робо-
чого дня за сприяння
служби зайнятості Запо-
різької області роботу зна-
ходять 160 осіб. Порівняно
з початком року ситуація з
наявними вакансіями на
ринку праці поліпшилася.
Так, станом на 1 листопада
на одну вакансію претенду-
ють 12 безробітних, тоді як
на 1 січня 2016 року їх було
185. Протягом січня-жов-
тня послугами служби зай-
нятості скористалися понад
100 тисяч громадян. Це не
тільки пошук роботи, а й
професійне навчання, пе-
ренавчання, підвищення
кваліфікації, профорієнта-
ція, організація громад-
ських робіт тощо. Статус
безробітного на початок ро-
ку мали 65,3 тисячі осіб, з
них працевлаштовано 32,6
тисячі.

Станом на 1 листопада на одну вакансію
претендують 12 безробітних, 
тоді як на 1 січня 2016 року їх було 185. 
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пОГОДА нА зАВТрА

Укргiдрометцентр

ТЕМПЕРAТУРA ПO OБЛAСТЯХ УКРAЇНИ
НA 30 ЛИСТОПАДА

Oбласть Нiч         День
Київська -6  -11       -2    -7
Житомирська -6  -11       -1    -6
Чернігівська -6  -11       -2    -7
Сумська -6  -11       -2    -7
Закарпатська -5  -10       -2    +3
Рівненська -6  -11      +1    -4
Львівська -6  -11       -2    +3
Івано-Франківська -6  -11      +1    -4
Волинська -6  -11      +2    -3
Хмельницька -6  -11       -2    -7
Чернівецька -6  -11      +1    -4
Тернопільська -6  -11         0    -5
Вінницька -6  -11       -2    -7

Oбласть Нiч          День
Черкаська -6   -11      -2     -7
Кіровоградська -6   -11      -2     -7
Полтавська -6   -11      -2     -7
Дніпропетровська -6   -11      -2     -7
Одеська -4      -9      +1     -4
Миколаївська -5   -10        0     -5
Херсонська -5   -10      -1     -6
Запорізька -5   -10      -1     -6
Харківська -6   -11      -2     -7
Донецька -5   -10      -2     -7
Луганська -6   -11      -2     -7
Крим -5   -10      -1     -6
Київ -6      -8      -2     -4

ВІСТІ ЗВІДУСІЛЬ

Буковинські ігри
стануть міжнародними

Світлана ІСАЧЕНКО,
«Урядовий кур’єр»

ПРИГОДНИЦЬКИЙ ТУРИЗМ. Цьогорічні ювілейні XV Буко-
винські екстремальні ігри проходили  незвично — на ранньому
снігу. Спортивним майданчиком став Чернівецький центральний
парк культури та відпочинку ім. Тараса Шевченка. Тож відвіду-
вачі й були першими  свідками захопливого видовища.

— Змагання зазвичай  відбуваються у форматі екстрим-ма-
рафону, — розповідає головний суддя Буковинських ігор-2016
Віктор Скрипник, президент Федерації спортивного туризму
Чернівецької області, яка і започаткувала цей захід, що став тра-
диційним і улюбленим видом відпочинку для багатьох буковин-
ців, найперше молоді. — Долаючи чималу відстань від старту до
фінішу, спортсмени-екстремали демонструють на відповідно об-
ладнаних дистанціях техніку пішохідного, гірського та спелеоту-
ризму. А також напрацьовують елементи рятувальних робіт,
важливість яких для безпеки туриста важко переоцінити.

Вік учасників змагань — від 10 років і до ветеранської  сивини.
Та  вимоги і правила для всіх однакові, бо екстремальні умови
нікому не дають фори. Тому Буковинські екстремальні ігри,
адаптовані до європейських стандартів, не вимагають обмежень
спортивного досвіду та технічної кваліфікації.

Спортсмени проходять всі необхідні етапи орієнтування з еле-
ментами квесту — ігрових завдань на кшталт туристських при-
год під час походів  складними  маршрутами. Переможці отри-
мали грамоти відділу з питань туризму Чернівецької облдерж -
адміністрації та Федерації спортивного туризму, ще й грошові
нагороди, за які зможуть придбати спортивний інвентар.

— Наступного року наші ігри набудуть статусу міжнародних
— до Чернівців приїдуть учасники з Румунії та Польщі, вже є від-
повідна домовленість, — поділився планами начальник відділу
з питань туризму облдержадміністрації Володимир Фурдига.

ТАЛАНОВИТИЙ І НЕЗРУЧНИЙ.
Український боксер Василь Лома-
ченко захистив свій чемпіонський
пояс за версією WBO. На поєдинок
з ямайцем Ніколасом Волтерсом
наш професіонал на прізвисько
High-Tech очікував занадто довго.
Адже нині виходити на ринг з тала-
новитим універсалом, який входить
до першої десятки боксерів  неза-
лежно від вагової категорії, наважу-
ється мало суперників. Можливо,
лише Мені Пак’яо дав зрозуміти, що
готовий до бою, однак в  іншій вазі.

Отже,  у ніч з суботи на неділю в
американському Лас-Вегасі україн-
ський боксер здобув чергову пере-
могу на професійному рингу в другій
напівлегкій вазі (до 59 кг): Ніколас
Волтерс, зважаючи на значну пере-
вагу суперника, в перерві між сьо-
мим і восьмим раундом вирішив
припинити бій. Зазначимо, що для
28-річного Ломаченка, дворазового
олімпійського чемпіона, це був вось-
мий поєдинок на професійному рин-
гу. У семи з них українець виграв,
зокрема в п’яти — нокаутом. Вол-
терс, який у 2012—2015 роках воло-
дів титулами чемпіона світу за вер-
сією WBA, зазнав своєї першої по-
разки в 28 поєдинках. 

«Волтерс дуже сильний, однак
він просто стояв і захищався», — ук-
раїнський чемпіон зізнався, що пе-
ремога над ямайцем  була легкою.
Та за цією легкістю не лише сила і
швидкість.Наполегливі тренування,
природні здібності і  набутий універ-
салізм роблять українця на голову
вищим за суперників.

ФОТОФАКТ

Ганна РОМАШКО
для «Урядового кур’єра»

Яскраві поєдинки за
участю  гірників і дніп-

рян, на жаль, у минулому,
або, можливо, у далекому
майбутньому. А в цен-
тральному матчі звітного
туру «Шахтар» здобув
п’яту перемогу  в чемпіона-
ті поспіль і зберіг  восьми-
очковий відрив від киян, які
утримували комфортнішу
на три пункти різницю ли-
ше добу. Підопічні Дмитра
Михайленка грали на тлі
чергових запевнень  дніп-
ровського менеджменту
про те, що у керівництва
клубу є план, як «Дніпру»
уникнути долі «Металіста».

Відразу троє гірників
пропускали зустріч із
«Дніпром» через перебір
жовтих карток. Дисквалі-
фікацію відбували Мали-
шев, Бернард і капітан
Срна. Травма спини зава-
дила зіграти у Дніпрі най-
кращому бомбардирові до-
неччан Феррейрі.

Від старту поєдинку ста-
ло зрозуміло, що «Шахта-
реві» доведеться зламувати
насичену оборону суперни-
ка. «Дніпро» чималими си-
лами захищався, майже
всією командою притиснув-

шись до власних воріт. Вра-
ховуючи щільність поблизу
воротарського майданчика
Луніна, помаранчево-чорні
били з далекої дистанції.
Перевіряли свою влучність
Фред, Степаненко і Ра-
кицький. На 36-й хвилині
навіс Ярослава дав змогу
Коваленкові відкрити ра-
хунок: після розіграшу ку-
тового 20-річний півзахис-
ник головою відправив м’яч
у ворота дніпрян. На 24-й
хвилині захисник суперни-
ка не за правилами діяв у
власному штрафному про-
ти Коваленка, й арбітр вка-
зав на 11-метрову познач-
ку. Марлос пробив сильно,
та кіпер зумів угадати на-
прямок польоту м’яча. До
перерви «Шахтар» офор-
мив другий гол. Едуардо на
39-й хвилині обікрав захис-
ника господарів Влада й
зробив ідеальний пас на
Коваленка, що набігав у
центрі. Віктор холодно -
кровно відправив м’яч повз
воротаря.

Днем раніше матч у
Луцьку між «Волинню» та
«Динамо» проходив без
глядачів через рішення
контрольно-дисциплінар-
ного комітету ФФУ, яке по-
карало луцький клуб за не-
належну поведінку вболі-

вальників на домашньому
матчі із «Дніпром» у 12-му
турі.

Старт поєдинку вийшов
не надто вдалим для гостей.
Ледь не перша атака лучан
призвела до взяття воріт —
Рудько парирував перед
собою потужний удар Ша-
банова, а досвідчений Ді-
денко, опинившись першим
на добиванні, переправив
м’яч у ворота. Пропущений
гол, схоже, став несподіван-
кою для динамівців.

Однак кияни досить
швидко перехопили ініціа-
тиву й на 21-й хвилині зрів-
няли рахунок. Рибалка до-
вгою передачею вивів Гро-
мова на ворота, той переки-
нув м’яч через Марчука, а
Мораєс із лінії воротар-
ського майданчика відпра-
вив м’яч у сітку.

Це був лише початок. У
цьому матчі бразильський
легіонер «Динамо» зробив
хет-трик і з дев’ятьма
м’ячами очолив бомбардир-
ські перегони.

«Радий, що хлопці викла-
лися і показали, що можемо
грати через два дні на тре-
тій», — сказав  на післямат-
чевій прес-конференції го-
ловний тренер  киян Сергій
Ребров. А на запитання про
те, що вплинуло на  резуль-

тативність Мораєса, на-
ставник відреагував мудро:
«Це добре, коли в команді є
конкуренція на позиції. Бе-
сєдін добре себе проявляє
— користь,  забиває м’ячі
Мораєс — також добре,
тренер і команда від цього
тільки виграють!»

«Дніпро» — «Шахтар»:
протистояння не вийшло
ПРЕМ’ЄР-ЛІГА. Перед командами нині занадто різні виклики

ТАБЛО «УК»
Прем’єр-ліга. 16-й тур
Сталь — Ворскла — 0:1
Гол: Ребенок (89)
Чорноморець — Зірка — 2:1
Голи: Коркішко (25), Андрієвський
(78) — Білоног (3)
Волинь — Динамо — 1:4
Голи: Діденко (6) — Мораєс (21,
71, 90+3), Ярмоленко (45)
Олександрія — Олімпік — 1:1
Голи: Пономар (78) —  Матяж (50,
пен.)
Карпати — Зоря — 2:2
Голи: Худоб’як (12), Густаво Блан-
ко Лещук (29) — Сухоцький (22),
Любенович (90).
Дніпро — Шахтар — 0:2
Голи: Коваленко ( 36, 40)
Турнірне становище команд:
1. Шахтар — 44,  2. Динамо —
36,  3. Зоря —31,  4. Олімпік —
27, 5. ФК Олександрія — 25,  
6. Чорноморець — 22,  7. Ворскла
— 19,  8. Сталь — 14,  9. Зірка —
14,  10. Волинь — 9,  11. Дніпро —
8,  12.  Карпати — 5.

Вознесенський міськрайонний суд Миколаївської області викликає в судове
засідання на 09 год. 00 хв. 05 грудня 2016 року як відповідача Скальського Во-
лодимира Прокофійовича (останнє відоме місце проживання: вул. Хіміків,
16/185, м. Южне, Одеської області), в справі за позовом Зайвого Олександра
Миколайовича до Скальського Володимира Прокофійовича, Скальскої Тамари
Іванівни про визнання договору купівлі-продажу нерухомого майна дійсним.

Засідання відбудеться в приміщенні Вознесенського міськрайонного суду за
адресою: м. Вознесенськ, Миколаївської області, вул. Кібрика, 11, каб. № 14.

В разі неявки відповідача в судове засідання, справа буде розглянута без його
участі на підставі наявних в ній матеріалів.

Суддя О.В. Вуїв
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